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13. ŠTEVILKA LETNIK III 

Na Poljanah je vse pripravljeno 
V torek, 4. julija, se bo na Po

ljanah zbralo po dosedanjih ugo
tovitvah približno 40.000 ljudi, ki 
bodo na veličasten način poča
stili Dan borca in 20-letnico vstaje 
jugoslovanskih narodov. 

O dosedanjih pripravah na mno
žično proslavo na Poljanah nam 
je povedal nekaj besed tov. Ciril 
Kavalar, predsednik komisije za 
program praznovanja na Poljanah. 

Odbor za proslavo je že nekaj 
mesecev pripravljal vse potrebno, 
tako da lahko danes trdimo, da 
bodo Poljane pričakale več tisoč-
glavo množico dobro pripravljene. 
Na Poljanah bo velika tribuna za 
nastopajoče, ki bodo izvajali pro
gram, med drugim tudi »Rdečo 
kantato«. — Tu bo tudi velik 
oder za ples, dobro pa napreduje
jo tudi dela pri spomeniku, ki bo 
simboliziral zgodovinske sestanke 
in posvete komunistov in prvobor-
cev pred in med vojno. 

Spomenik je sestavljen iz petih 
skal, ki simbolično prikazujejo 
sestanke aktivistov. Idejo za ta 
spomenik je dal ing. arh. Kobe, iz
delal pa ga je ing. arh. Jocif. Pri 
gradnji spomenika so prispevala 
svoj delež vsa gradbena podjetja 
v našem okolišu. Tudi okrasitev 
bo primerna, saj bodo mlaji ob 
cesti postavljeni vse od Lesc in 
Bleda do Poljan, to je od vseh 
tistih strani, od koder bodo priha
jale na slavnostni prostor kolone 
ljudi. 

Pevski zbori in godbe že nekaj 
tednov pridno vadijo pesmi in še 
posebej delo »Rdeča kantata-«, ki 
bo na Poljanah prvič izvajana. 
Pevski zbori so doslej imeli že dve 
skupni vaji, ena pa bo še na Po

ljanah. Pripravljeno je tudi dru
štvo golobarjev iz Kranja, ki bodo 
na dan proslave na Poljanah spu
stili 400 golobov — pismonoš. Ti 
bodo ponesli pozdrave s Poljan v 
razne kraje naše republike. Poleg 
centralnega programa bo na pred
večer proslave tudi miting in po-
menek s partizanskimi borci ob 

tabornem ognju. Poleg tega se 
pripravljajo tudi člani Alpskega 
letalskega centra v Lescah ter 
organizatorji velikega partizanske
ga pohoda, šahisti in člani Cu-
farjevega gledališča z Jesenic pa 
bodo 4. julija popoldne izvedli živ 
šah, ki bo za gledalce tudi zani
miv. 

Bili smo in smo še borci... 
Dvajset let je že preteklo, odkar je počila prva partizanska 

puška, dvajset let je že od takrat, ko so se jugoslovanski narodi 
uprli okupatorjem in njihovim pomagačem in na poziv Partije do
kazali vsemu svetu, da hočejo biti na svoji zemlji sami gospodarji. 

Dvajset let m se več je minilo, odkar so se tudi jeseniški pro-
letarci začeli boriti za svoje pravice, za boljše življenje in enako
pravnost. Njihova borba je ena sama velika epopeja, pclna heroj
skih podvigov, polna nesebičnih prizadevanj in bojev, za kar so 
mnogi izmed njih žrtvovali največ - svoja življenja. Mnogo jih je, 
preveč, da hi jih lahko našteli in omenili vsa njihova, danes tako 
pomembna dejanja, ki smo jih ohranili v svetlem spominu. 

Prav pa je, da se jih še prav posebno spomnimo ob 4. juliju — 
Dnevu borca, ki začenja novo obdobje v slavni zgodovini sloven
skega in jugoslovanskih 'narodov, ob dnevu, ki je posvečen njim, ki 
so s svojo krvjo nam omogočili srečnejšo in svetlo prihodnost. -— 
Mnogo jih je in zato je prav, da se v imenu vseh spomnimo vsaj 
nekaterih izmed njih, ki so se še posebej izkazali in ostali z ble-
stebimi črkami zapisani v zgodovini našega naroda. 

Polde Stražišar - prvoborec in komunist 
Polde Stražišar je bil rojen 12. 

novembra 1902 v delavski družini 
na Javorniku. Ze v otroških letih 
je občutil vso grenkobo življenja v 
takratni dobi in ko je bil devet let 

star, je moral zaradi tega za pa
stirja v Preserje. Do 14. leta je pa-
sel, dokler ga niso vzeli v uk za 
mesarja. Toda v poklicu, ki se ga 
je izučil, ni našel zaposlitve nikjer 
in tudi ne na Jesenicah. Končno mu 
je uspelo, da se je zaposlil v tovarni 
mesnih izdelkov na Vrhniki, vendar 
ne za dolgo, ker je bil vpoklican na 
odsluženje vojaškega roka. 

Novembra 1942. leta, ko se je vr
nil iz vojske, je dobil zaposlitev na 
Jesenicah v takratni KID, kjer je 
delal do okupacije. — Takoj se je 
vključil v podružnico SMRJ na Je
senicah in Svobodo. Aktivno je so
deloval v dramskem, pevskem in te
lovadnem odseku. Kot viden funk
cionar in napreden delavec je bil 
leta 1929 aretiran zaradi prostih 
vaj, ki so jih vadili telovadci jese
niške Svobode na melodijo Tntcr-
nacionale. Po vrnitvi je spet sode
loval v strokovni organizaciji de
lavcev, leta 1931 pa se je po 
zaslugi pomlajene partijske orga
nizacije, ki je takrat razvila poseb
no živahno dejavnost v jeseniški 
Svobodi, priključil naprednemu delu 
jeseniških delavcev. Zaradi svojega 
aktivnega in naprednega dela v ta
kratnih težkih pogojih je bil leta 
1935 sprejet v partijsko organiza
cijo in postal 1936. leta njen sekre
tar. Zaradi njegove doslednosti v 
borbi za delavske pravice ga je 
delavstvo hladne valjame, kjer je 
takrat delal, izvolilo za svojega za
upnika. 

V stavki 1935. leta je aktivno s,o-
deloval in se izkazal kot neizprosen 
borec proti izkoriščevalcem. To 
borbo je z drugimi sodelavci vodil 
tudi v prihodnjih letih. Zato je bil 
leta 1940 izvoljen za glavnega za
upnika KID in za predsednika de

lavskega društva Enakost. Da bi 
mu preprečili delovanje, ga je ta
kratna oblast poklicala 25. aprila 
1940 na orožne vaje. V januarju 
1941. leta pa je moral Polde po
novno na ^orožne vaje* v Medju-
rečje pri Ivanjici, kjer je bilo kon
centracijsko taborišče za komuniste 
in druge protifašistične borce. 

Po vrnitvi iz Medjurečja se je 
Polde Stražišar takoj vključil v ak
cijo jeseniških komunistov pri pri
pravah za obrambo pred fašistič
nim napadom. Sodeloval je na 
mnogih sestankih in posvetih in je 
bil med .najpomembnejšimi organi
zatorji osvobodilnega boja. 

Po okupaciji Gorenjske je začel 
z ostalimi komunisti akcijo za zbi
ranje prostovoljcev, ki so se zbrali 
okrog njega, ko se ie 22. junija 
1941. leta umaknil v ilegalo. Postal 
je komandir jeseniške ali Cankar
jeve čete in je skupaj z Jožefom 
Gregorčičem dne 1. avgusta 1941 

vodil prvo odprto partizansko bor
bo z Nemci. Od tedaj dalje je so
deloval kot komandant čete v mno
gih bitkah in akcija]} in vodil de
cembrsko mobilizacijo na področju 
Jesenic, Javornika, Koroške Bele 
in Žirovnice. Zasluge Poldeta Stra-
žišarja so neprecenljive in izredno 
pomembne za razmah partizanskega 
gibanja na Gorenjskem v letih 1941 
in 1942. Zadnja njegova naloga, ki 
pa je ni mogel več izvršiti, je bila, 
da organizira Koroški bataljon. Ko 
se je vračal s posveta gorenjske 
grupe odredov na Jelovici, kjer je 
to inalogo dobil, so njegov štab pri 
počitku na Jezercih na Pokljuki iz-
nenadili Nemci. — V spopadu sta 
padla komandant Gorenjskega od
reda Polde Stražišar in njegov 
kurir Ivan Bernard. 

Tako se je končala borbena pot 
jeseniškega revolucionarja, borca za 
pravice delavcev in partizanskega 
prvoborc.i. 

4. julija vsi na Poljane! 
4. julija se bomo sbral i na Poljanah, da 
bomo počast i l i 20-letnico vstaje 
jugoslovanskih narodov 

Zakon o razglasitvi 4 julija -
Dneva borca za praznik vstaje 
narodov Jugoslavije 

4. julij — Dan borca — kot dan, ko je leta 1941 Centralni ko
mite Komunist ične partije Jugoslavije sklenil oboroženo vstajo 
proti fašističnim napadalcem i n okupatorjem in pozval na vstajo 
narode Jugoslavije, se razglasi za praznik vstaje narodov Jugo
slavije in se praznuje vsako leto v vsej državi . 

Praznik vstaje narodov Jugoslavije je državni praznik v 
smislu zakona o državnih praznikih. 

Ta zakon velja takoj. 

Javorniški vzdrževalci pri prostovoljnem delu na Poljanah 
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Jutri bomo volili nove samoupravne 
organe v ekonomskih enotah 

Zbor EE je najvišji organ upravljanja 
v ekonomski enoti 

Pri zboru ekonomske enote kot najvišjem organu upravlja
nja v ekonomski enoti je najvažnejše to, da ga sestavljajo vsi 
člani ekonomske enote. Zbor se lahko sestaja po dninah a l i po 
delavnicah oz. oddelkih. Predsednika zbora ekonomske enote je 
treba menjati vsakih šest mesecev i n noben član kolektiva ne 
more bit i predsednik zbora zaporedno dve mandatni dobi, ampak 
le v presledkih. 

Zbor ekonomske enote na svojem sestanku lahko sklepa le 
v primeru, da je udeležba najmanj 30%- Ta je obvezna za prv i 
sklic zbora. V kolikor b i bila tudi ob drugem skl icu zbora ude
ležba manjša od 30%, obravnava i n sklepa o določenih proble
mih delavski svet ekonomske enote. Zbor sprejema sklepe z 
dvotretjinsko večino glasov. 

Predsednik zbora n i član delavskega sveta ekonomske enote, 
lahko pa je č lan višjega organa, n. pr. delavskega sveta obratov 
al i CDS. Vsa zasedanja morajo biti organizirana izven rednega 
delovnega časa dnine, delavnice oz. oddelka. 

V prejšnji številki časopisa Že-
lezar, ki smo jo posvetili proble
matiki decentralizacije organov 
delavskega upravljanja v železar
ni ter nagrajevanju smo zapisali, 
da bo odslej v naši železarni 30 
ekonomskih enot. Nekaj dni po 
izidu številke pa smo zvedeli, 
d(a je bila na željo naših sodelav
cev — proizvajalcev ustanovljena 
še ena ekonomska enota, tako da 
jih bomo imeli 31. 

O decentralizaciji organov de
lavskega samoupravljanja so zelo 
živahno razpravljali tudi člani 
CDS na 16. rednem zasedanju. Iz 
problematike, ki je bila obravna
vana na tem zasedanju, je bilo 
razvidno, da bomo imeli v naši 
železarni 20 ODS in 11 upravnih 
odborov. Statistični podatki ka
žejo, da se bo zaradi večjega šte
vila organov samoupravljanja v 
naši- železarni povečalo tudi- šte
vilo upravljavcev. Doslej smo 
imeli 69 članov CDS in 100 čla

nov ODS v štirih ekonomskih eno
tah, Tako da je bil vsak 40. član 
našegia kolektiva tudi upravlja
vec. K zgoraj naštetim članom v 
CDS in ODS se bodo pridružili 
še proizvajalci — upravljavci v 
obratnih delavskih svetih in 
upravnih odborih v novoustanov
ljenih ekonomskih enotah. Na
mesto dosedanjih 169 upravljav
cev bo od jutrišnjega dne dalje 
upravljalo našo železarno 688 pro
izvajalcev. 

Centralni delavski svet je po
trdil predlog komisije za decen
tralizacijo delavskega upravljanja 
v železarni, v katerem je rečeno, 
da bodo upravna odbori ekonom
skih enot, kjer je stalež manjši od 
100 članov kolektiva, imeli 11 
članov, v obratih od 100—200 sode

lavcev bo 17 članov ODS, od 200 
do 350 staleža 23 članov ODS, od 
350 do 500 članov 29 članov in od 
»uO od 700 staleža 35 članov ODS. 
ETaia izjema so upravne službe, 
kjer je zaposlenih nad 500 čla
nov našega kolektiva in bodo 
imeli le 11 članov upravnega od
bora. 

Decentralizacija delavskega u-
pravljanja v naši železarni po
meni velik korak naprej. S tem 
bo omogočeno sodelovanje pri 
upravljanju večjemu številu čla
nov kolektiva. Zaradi tega bo 
jutrišnji dan, ko bomo volili čla^ 
ne novih obratnih delavskih sve
tov in upravnih odborov, zapisan 
med najbolj važnimi dnevi v no
vejši zgodovini naše železarne-

Pristojnosti zbora ekonomske enote 

Delavski svet EE in njegove 
pristojnosti 

Zbor ekonomske enote sprejema 
letni načr t v okviru proporcev, k i 
j i h določa CDS za celotno podjet
je. 

Obravnava in sprejema perio
dične obračune i n letni •obračun 
ekonomske enote. 

Sprejema, principe i n merila u -
deležbe posameznega člana EE na 
ustvarjenem skladu osebnih do
hodkov EE. 

Potrjuje uvedbo, spremembo in 
ukinitev norm. 

Sprejema letni program uporabe 

Zbor ekonomske enote 
V ekonomskih enotah, kjer ima

jo le upravni odbor ekonomske 
enote, ima zbor ekonomske enote 
poleg že navedenih pristojnosti še 
naslednje: 

1. sklepa o odpiranju i n ukini tvi 
delovnih mest ter o spremembah 
števila zaposlenih na posameznih 
delovnih mestih; 

2. sklepa o odpovedi delovnega 
razmerja članov EE; 

3. sklepa o izločitvi iz procesa 
proizvodnje neizkoriščenih osnov
nih sredstev i n j ih da na razpo
lago upravi osnovnih sredstev 
podjetja; 

4. sprejema operativni nač r t ve
l i k i h popravil (remontov) osnov
nih sredstev ekonomske enote. 

sredstev amortizacije za vzdrže
vanje, k i j ih ima na razpolago EE 
po f inančnem načr tu podjetja. 

Sprejema normatih zaščitnih 
sredstev v okviru sredstev, k i j ih 
odreja finančni nač r t podjetja. 

V primerih, da zbor sprejme 
program, s katerim prekorači odo
brena sredstva, mora za to dobiti 
soglasje CDS, v nasprotnem pr i 
meru kri je razliko iz sklada 
osebnih dohodkov EE. 

Sprejema t romesečno poročilo 
delavskega sveta o poslovanju EE. 

Obravnava in sprejema norma
tive: 

kapacitet, 
materiala, 
delovne sile. 
Obravnava i n potrjuje organi

zacijske predpise, k i urejajo s i 
stem dela i n poslovanja v EE. 

Sprejema normative: 
zalog, 
surovin, 

. pomožnih izdelkov 
i n polizdelkov. 

Delavski svet volijo vsi člani 
kolektiva EE po postopku, k i je 
odrejen za volitve DS i n UO go
spodarskih organizacij. 

Sestav delavskega sveta je tak
šen, da so po možnosti zajete v 
njem vse dnine, delavnice oziro
ma oddelki. 

Mandatna doba delavskega sve
ta je eno leto. 

Delavski svet na konstituantni 
seji' izvoli svojega predsednika. 

Mandatna doba predsednika de-
lavsKega sveta je eno leto. 

Delavski svet sklepa ob 50 od

stotni udeležbi članov DS. 
Obrat ovodje, vodje oddelkov i n 

delavni" niso obvezno člani delav
skega sveta ekonomske enote. 

Praviloma člani delavskega sve
ta niso obenem tudi člani višjega 
organa delavskega upravljanja, to 
je delavskih svetov obratov, CDS 
i n UO. 

Voli tve v delavski svet ekonom
ske enote so neposredne. 

Seje delavskega sveta ekonom
ske enote so obvezno izven red
nega delovnega časa. 

(Dalje na 4. str.) 

Vloga in pomen delavskega 
sveta obratov 

Gostje iz Kapfenberga na Jesenicah 
V petek, 9. junija, so bili v naši za delo naših samoupravnih or-

železarni gostje iz Kapfenberga. ganov ter za stanovanjsko izgrad-
Delegacija je bila sestavljena iz nj6. Hkrati so predstavnike naše 

1. Sprejema, program izkorišča
nja sredstev amortizacije za za
menjavo v okviru kvote, k i jo 
določi CDS podjetja. 

2. Obravnava predlog rekon
strukcij i n novih investicij. 

3. Dokončno sklepa, kadar eko
nomske enote same krijejo po
trebna sredstva v okviru dodelje
ne kvote i n je rekonstrukcija a l i 
investicija v skladu s perspektiv
nim načr tom podjetja. 

4. Daje predlog s svojim mišl je
njem v odobritev CDS, kadar je 
rekonstrukcija ali investicija šir
šega značaja. 

5. Sprejema programe izkorišča
nja sredstev skladov v okviru 
sredstev, k i mu pripadajo po pra
vi ln iku o delitvi dohodka podje
tja. 

6. Obvezno obravnava vse pred
loge, Id mu j ih dajejo delavski 
sveti ekonomskih enot, obravna
vati pa j i h mora že na prv i na
slednji seji, obvezno pa odgovoriti 
najkasneje v 30 dneh od dneva 
prejema predloga. 

7. Obravnava poslovanje i n 
skupno problematiko ekonomskih 
enot v okviru svojih obratov. 

Na 16. rednem zasedanju, dne 
15. 6. 1961 je CDS razpravljal o 
naslednjih vprašanj ih : pregledali 
so sklepe prejšnjega zasedanja, 
razpravljali o poročilu upravnega 
odbora med 15. i n 16. zasedanjem, 
potrdili finančni načr t 1961, potr
d i l i pristojnosti DS, UO i n zborov 
proizvajalcev novoustanovljenih 
ekonomskih enot ter pristojnosti 
DS obratov (sedanji ODS) i n na 
koncu še o poročilih komisij . 

1. P r i pregledu sklepov je CDS 
dodatno sklenil: 

— sklep prejšnjega zasedanja se 
dopolni s tem, da se rok za p r i 
pravo razdelitve razpoložljive ma
se osebnih dohodkov, sestavo ce
nikov po bodočih organizacijskih 
enotah i n predloga pravilnika o 
delitvi osebnih dohodkov podaljša 
do 20. t. m. 

— U O je naročeno, naj ugotovi, 
kako poteka prostovoljno delo v 
tovarni tistih prosilcev stanovanj, 
k i so se obvezali, da bodo za 
gradnjo blokov na Javorniku pr i 
spevali fizično udeležbo. 

— p r i obračunavanju H T Z fak
torja v normi za delovodje osta
ne v veljavi sklep zadnjega za
sedanja CDS. S tem v zvezi CDS 

naroča, da se obračunavanje H T Z 
faktorja zasleduje v dobi treh me
secev z namenom, da se bodo mo
rebitne nepravilnosti lahko popra
vile. 

— glede izrednega izplačila v 
maju CDS tolmači, da to izplačilo 
predstavlja delitev osebnih dohod
kov po enoti izdelka, ustvarjenih 
v I. četrt letju letošnjega leta. CDS 
vztraja na stališču, da se delitev 
osebnih dohodkov po enoti izdel
kov razširja tudi v prihodnje. Zato 
je vsako drugo tolmačenje napač
no. I 

2. CDS je sprejel poročilo 
upravnega odbora i n potrdil nje
govo delo med 15. i n 16. rednim 
zasedanjem. S tem v zvezi so b i l i 
sprejeti naslednji sklepi: 

— CDS naroča UO, da za oceni
tev vrednosti odpadnega materi
ala, k i ga podjetje prodaja preko 
male prodaje, določi cenilce. 

— na zasedanju je b i l dopolnjen 
sklep upravnega odbora, da za 
material, k i ga prodajamo preko 
male prodaje do 10 kg v bodoče 
ne bo potrebno interesentom 
predložiti potrdil stanovanjske 
skupnosti oz. krajevnih odborov. 
Ta potrdila pa bodo še vedno po

trebna za tiste izdelke, k i so v 
našem podjetju problematični , in 
sicer: cevi, betonsko železo, po
cinkana pločevina, žica in podob
no. 

— zaradi odhoda tov. Janeza 
Čudna iz podjetja je CDS na 16. 
rednem zasedanju izvol i l v UO 
tov. Martina Močnika iz energij
skega oddelka. 

3. Finančni načrt , kakor sta ga 
predlagala upravni odbor i n ko
misija za gospodarstvo, je CDS 
potrdil. Dodatno k temu načr tu je 
CDS sklenil še naslednje: 

— prodajne cene plemenitim 
jeklom i n patentirani žici se zn i 
žajo v skupni vsoti 572,603.000 din. 
Za morebitne spremembe cen v 
117. panogi pa predvidevamo še 
200 milijonov.. 

— uprava podjetja naj naroči 
ustreznim službam, da čimprej 
zmanjšajo zaloge rezervnih delov, 
predvsem nerabnih. 

— uprava podjetja naj preko 
svojih služb zagotovi prodajo i z 
delkov železarne i n s tem omo
goči realizacijo finančnega načr ta . 

4. CDS ie sprejel predlog de
centralizacije organov delavskega 
samoupravljanja i n potrdil pred-

27 članov delavskega sveta pod
jetja Bohler. Gostje so si z zani
manjem ogledali obrate naše že
lezarne in se še posebej zanimali 

železarne povabili, da si ogledajo 
železarno v Kapfenbergu. Vabilo 
je bilo sprejeto. 

loženo strukturo delitve podjetj 
na 31 ekonomskih enot s tem, da 
imajo v 20 ekonomskih enotah 
delavske svete i n v 11 ekonomskih 
enotah upravne odbore. Član ko
legija bo obrazložil na sindikal
nem sestanku v obratu Javornik I, 
zakaj pomisija n i sprejela njiho
vega predloga, da bi imel i v tem 
obratu dve ekonomski enoti. 

CDS je potrdil pristojnosti zbo
rov, D S i n UO ekonomskih enot 
ter DS obratov. Predložena struk
tura i n pristojnosti začnejo veljati 
s 1. 7., do takrat pa se razpišejo 
volitve v te organe, pravočasno pa 
je treba sestaviti tudi poslovnik. 
Volitve bodo 30. junija 1961, CDS 
je že imenoval volilno komisijo i n 
komisijo za sestavo vol i lnih se
znamov. Potrjena struktura i n 
pristojnosti se č imprej vnesejo v 
pravila podjetja in morajo biti v 
najkrajšem času predložena CDS 
v potrditev. 

i 5. Ob zaključku zasedanja je 
CDS razpravljal še o poročilih 
komisij i n sklenil: 

— Tovarni emajlirane posode v 
Celju i n Prvomajski v Zagrebu, 
k i sta napravili vlogo, da CDS 
sprosti poslovanje za zaključeva
nje z bariranimi čeki, se odgovori, 
da zaradi vel ikih dolgov s strani 
kupcev, ne moremo odstopati od 
poslovanja z bariranimi čeki. 

— o rezultatih ankete o regre
sih za prevoz delavcev na delo 
bosta razpravljali komisiji za na
grajevanje in gospodarstvo i n bo
sta predložili ustrezno rešitev te 
zadeve. 

— CDS potrdi predlog za proda
jo osnovnih sredstev iz skladišča 
reparacijskega materiala na Ble j 
ski Dobravi. 

16. redno zasedanje CDS 



• ŽELEZAR 13 — TRETJA STRAN • 

Zavestne sile in njihov vpliv 
na gospodarski razvoj 

Vrsta predpisov in ukrepov, k i 
j i h je sprejela Zvezna ljudska 
skupščina, predstavlja izredno po
membne i n dalekosežne ukrepe 
pri utrjevanju nadaljnjega gospo
darskega razvoja i n oblikovanja 
socialističnih družbenih odnosov. 
S tem so ustvarjeni pogoji, da bo 
šel prihodnji razvoj družbenega, 
gospodarskega i n polit ičnega živ
ljenja v smeri revolucionarno-de-
mokrat ičnih sprememb. 

Razprava na seji komiteja je 
potrdila, da še vedno živimo v 
gospodarstvu, k i je v svojih odno
sih razmeroma napeto, zaradi če
sar se seveda v razmeroma ostrih 
oblikah pojavljajo problemi v s i 
stemu delavskega samoupravlja
nja, v komunalnem sistemu i n še 
drugi problemi. Zlasti dosežki na
šega gospodarstva v prvih mese
cih letošnjega leta opozarjajo na 
nekatere neskladnosti i n proble
me, k i j im nismo posvetili dovolj 
pozornosti. — Zaradi tega so b i l i 
nujni v zveznem merilu določeni 
ukrepi, da se omejijo neskladnosti 
i n problemi, k i vznikajo v gospo
darski i n negospodarski dejavno
sti. Zavestne sile morajo zato mo
bilizacijsko delovati i n pravočasno 
intervenirati za odpravljanje ne
gativnih pojavov in problemov. — 
To je toliko pomembnejše , ker se 
sedaj šele pričenjajo uveljavljati 
instrumenti novega gospodarskega 
.sistema. Intenzivnost popularizi

ranja novega gospodarskega siste
ma i n njegovih efektov bo lahko 
največ prispevala k razumevanju 
konkretnih ukrepov, k i se bodo že 
letos uveljavil i . 

Gibanje gospodarstva v prvem 
tromesečju letošnjega leta nare
kuje ustrezne ukrepe za nadaljnji 
kontinuirani razvoj, kakršnega 
terjata gospodarski sistem i n d ruž 
beni načr t . 

Navajamo nekatere neskladnosti 
i n probleme, k i zadevajo gospo
darski sistem v merilu L R S : 

a) Zaradi nesorazmerno višjega 
nivoja l ikvidnih sredstev, k i se 
formirajo zlasti neposredno v go
spodarstvu (podjetja, banke), je 
nujno pričakovati , da bi lahko še 
nadalje naraščala zlasti investicij
ska potrošnja. P r i tem bi centrali
zirana sredstva ostala v glavnem 
na planirani ravni. 

b) Ob takem formiranju l i k v i d 
nih sredstev, k i omogoča nesoraz
merno večjo potrošnjo, kakor jo 
dopušča razpoložljiva materialna 
osnova, pa bi bile zaradi mesta, 
kjer se ta l ikvidna sredstva obl i 
kujejo, vendarle zapostavljene ne
katere naloge. Zaradi tega je po
trebna družbena intervencija. L e 
ta je zlasti potrebna v gospodar
stvu, kjer moramo z višj im pre-
miranjem stimulirati izvoz i n tako 
pozitivno vplivati na izvrševanje 
predvidenih zunanje - trgovinskih 

odnosov; dalje je potrebno na 
osnovi povečanih regresov, zlasti 
za mehanizacijo v kmetijstvu 
omogočiti potreben plasma ustrez
ne industrijske proizvodnje. — 
Hkrat i pa še bolj podpreti tiste 
akcije v kmetijstvu, k i naj pr i 
spevajo k nadaljnjemu utrjevanju 
družbenega sektorja; končno je ta 
'družbena intervencija nujna glede 
zbiranja dela l ikvidnih sredstev 
pri N B al i za mobilizacijo teh 
sredstev kot obratnih sredstev v 
gospodarstvu. 

Vsekakor določene neskladnosti 
in probleme, k i zadevajo gospo
darske dejavnosti, s rečujemo tudi 
v naši komuni. Zaradi tega je nuj
no, da Z K skrbi za mobilizacijo 
socialističnih s i l komune za od
pravljanje problemov i n pomanj
kljivosti. Praksa potrjuje, da je 
bilo doslej obveščanje delovnih 
ljudi nezadovoljivo, da b i se po
drobneje seznanili, kaj pr inašajo 
novi ukrepi v gospodarstvu i n 
kakšne politične akcije je treba 
izvesti. Člani Z K so dolžni mo
bilizirati državl jane p r i premago
vanju morebitnih pomanjkljivosti 
in problemov, k i vznikajo v posa
meznih gospodarskih organizacijah 
in komuni sploh. 

Le tako je mogoče zagotoviti, 
da se kontinuirano razvija gospo
darska dejavnost i n družbeno-po-
litično življenje v naši stvarnosti. 

Realizacija družbenega načrta občine 
Jesenice za leto 1961 

Realizacija družbenega načr ta 
občine Jesenice za leto 1961. dose
žena v prvih 4 mesecih tekočega 
leta, to je do konca aprila 1961 je 
v osnovnih elementih načr ta v 
glavnem ugodna, čeprav se že v 
tem obdobju pojavljajo nekatera 
odstopanja, k i j ih načrt n i pred
videval. 

Ta odstopanja se nanaša jo pred
vsem na realizacijo narodnega do
hodka, k i je v prvih 4 mesecih 
precej nižji kot je bilo predvideno 
v načr tu i n sicer v črni metalur
giji zaradi porasta materialnih 
stroškov (surovin) i n amortizacije. 

Osnovni pokazatelji družbenega 
načr ta kažejo v prv ih 4 mesecih 
leta 1961 naslednje gibanje: 

Iz navedenih pokazateljev je 
predvsem razvidno: 

— da brutto produkt v skupnem 
znesku, kot tudi na enega zapo
slenega presega predvidevanja na
črta; 

— da je narodni dohodek pod 
predvidevanjem načr ta i n sicer 
za okrog pol milijarde dinarjev, 
zaradi povečanih materialnih stro
škov v Železarni Jesenice, dočim 
v ostalih panogah ustrezno nara
šča; 

— da je realizacija osebnih do
hodkov vsklajena z načr tom i n z 
gibanjem brutto produkta, vendar 
relativno višja od realizacije na
rodnega dohodka; 

letni realizacija % 

načr t v 4 mesecih 

40,943.100 14,471.670 35,3 

15,544.200 4.112.173 26,5 
5,106.200 1,570.000 30,8 

8.882 8.563 96.3 
4.610.000 1,690.000 36,7 

1.760.000 475.000 26,9 

družbeni brutto produkt 
(v 000 din) 
narodni dohodek 
(v 000 din) 
osebni dohodki 
(v 000 din) 
število zaposlenih 
brutto produkt na 
enega zaposlenega 
narodni dohodek na 
enega zaposlenega 

— da število zaposlenih v gospo
darstvu ne dosega planiranega 
števila zaposlenih, kar se ugotav
lja v vseh gospodarskih panogah; 

— da produktivnost dela na ene
ga zaposlenega računana po druž
benem brutto produktu, narašča 
hitreje kot je to prevideno v na
črtu, dočim je glede na narodni 
dohodek iz že obravnavanih vzro
kov, zmanjšana. 

Družbeni brutto produkt i n na
rodni dohodek, realiziran po po
sameznih gospodarskih panogah v 
prvih 4 mesecih tekočega leta, 
kaže v odstotkih nasproti letnemu 
načrtu naslednje gibanje: 

družbeni narodni 
brutto produkt dohodek 

industrija 35.9 25.5 
gradbeništvo 20.6 37.8 
kmetijstvo 35.5 28.9 
trgovina 32.2 42.1 
gostinstvo 40.4 38.6 
obrt 36.5 32.2 
komunal, podj. 25.4 31.7 
skupaj 
gospodarstvo 35.3 26.4 

Realizacija družbenega brutto 
produkta je v večini gospodarskih 
panog z ozirom na načrt primer
na, če upoštevamo, da večina go
spodarski!^ panog v tem obdobju 
ne dosega povprečnega letnega 
prometa, k i v poznejšem letnem 
obdobju hitreje narašča. Realiza
cija narodnega dohodka je zaradi 
omenjenih vzrokov v industriji, 
pod predvidevanji družbenega na
črta in ne moremo pričakovat i i z 
boljšanja, ker tega ne dopušča 
spremenjena struktura materialnih 
stroškov v železarni. Ostale go
spodarske panoge bodo planirani 
narodni dohodek presegle. 

Glede investicijskih vlaganj v 
prvih 4 mesecih tekočega leta lah
ko ugotovimo, da je njih dinamika 
predvsem v pogledu negospodar
skih investicij preobširna. 

Z družbenim načr tom so za leto 
1961 predvidene naslednje investi
cije: 

— v gospodarske namene 
(v 000 din) 2,855.700 

— v negospodarske namene 
(v 000 din) 1,547.800 

Spored praznovanja 
Dneva borca na Poljanah 

1. G O R E N J S K I Z L E T T A B O R N I K O V od 28. junija do 4. ju 
lija 1961 

v soboto, dne 1. julija, »Večer narodnih plesov i n pesmi«; 
— po programu družabni večer; 

— v nedeljo izleti v okolico (Obranca, počitniški dom na 
Mežaklji, kjer bo kosilo). 

2. O D K R I T J E S P O M E N I K A N A P O L J A N A H , 3. julija 1961 
— ob 18. ur i odkritje spomenika; 
— promenadni koncert godbe na pihala: 
— partizanski miting; 
— taborni ognji okrog slavnostnega prostora. 

3. D A N B O R C A - 4. ju l i j 

— ob 5. ur i budnica godb na pihala v vseh krajih Gorenjske, 
detonacije in prelet letal A L C iz Lesc; 

— ob 8.30 prihod motoriziranih kolon na Poljane; 
— ob 9. ur i prihod »part izanskih patrol« s 100 k m pohoda; 
— raport partizanskih enot i n motoriziranih kolon ter odliko

vanje partizanskih enot; 
— ob 10. ur i »Internacionala« — zbor i n pihalni orkester; 
— slavnostni govor; 
— združeni pevski zbori i n pihalni orkester izvajajo prvič 

»Rdečo kantato-<, k i jo je po tekstu Mihe Klinar ja uglasbil Ra
do van Gobec; 

— golobje — pismonoše; 
— nastop A L C in Aero kluba Jesenice: padalci, modelarji itd.; 
— ob 15. ur i »Sah z živimi figurami«; 
— družabne igre (šport, streljanje itd.); 
— prosta zabava — igra kvintet bratov Avsenik. 

skupaj 4,403.500 

V i r i financiianja za gospodarske 
investicije še niso dokončno utr

jeni ter so še v razvoju, njih rea
lizacija pa je odvisna od možnosti 
najema posojil za predvidena 
gospodarska vlaganja. Pričakovati 
pa je, da je načr t teh investicij, 
glede na možnosti njih financi
ranja, previsok. 

Negospodarske investicije, k i j ih 
predvideva družbeni načrt , so že 
v prvih 4 mesecih tekočega leta 
presegle dinamiko letnih vlaganj. 
Sredstva za te investicije so v 
glavnem že znana, ne bo pa j i h 
možno realizirati v taki višini kot 
to predvideva načr t . Zato bo po
trebno izvesti rebalans investicij
skih vlaganj v skladu z novimi 
predpisi, k i določajo nekatere 
omejitve t rošenja investicijskih 
sredstev. 

Razpoložljivim finančnim sred
stvom bo potrebno prilagoditi 
zlasti stanovanjsko graditev, k i 
ima najširši obseg v negospodar
skih investicijah. Dograditev sta
novanj, katerih je v gradnji oreko 
400. bo treba deloma prenesti na 
prihodnje leto, ker v tekočem letu 
ne bo na razpolago vseh potrebnih 
sredstev. 

Občinski ljudski odbor Jesenice 
bo izvršitev družbenega načr ta za 
leto 1961 obravnaval na eni izmed 
prihodnjih sej, ko mu bo predlo
ženo v obravnavo ustrezno gradi
vo v zvezi z rebalansom načrta, 
k i ga zahtevajo novi gospodarski 
predpisi. 

V. Sanca 
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Samoupravljanje v komunalnem 
servisu na Jesenicah 

Mehanizacija na novi cesti 

Oh, kako bila je strašna pot 
od gimnazije do občine 

Tudi kolektiv jeseniške pralnice 
i n čistilnice je letos izvol i l svoje 
samoupravne organe. 

Delavski svet, k i ga sestavljajo 
vsi člani kolektiva, i n tr ičlanski 
upravni odbor uspešno rešujeta 
številne probleme, k i zavirajo še 
večje i n boljše gospodarske uspehe 
tega mladega podjetja. Vsako za
sedanje delavskega sveta poteka 
ob polni udeležbi vseh članov ko
lektiva, k i se kot upravljavci za
vedajo, da je uspeh podjetja od
visen ne le od njihovega dela na 
delovnem mestu, ampak tudi- od 
aktivnega sodelovanja v upravlja
nju. 

Delavski svet je med drugim 
sprejel i n potrdil pravi lnik o raz
deljevanju osebnih dohodkov, pra
vi la podjetja i n še druge pravi l 

nike ter razpravljal o predlogu 
pravilnika o nagrajevanju po učin
ku, k i ureja pravilno nagrajeva
nje po dosežeem efektu pr i delu, 
kar se odraža na osebnih dohodkih 
zaposlenih. 

Z izboljšano organizacijo dela, 
spremenjenimi delovnimi postop
k i pri pranju i n čiščenju je kolek
tiv dosegel večjo i n kval i te tnejšo 
storilnost. Vs i ti ukrepi izboljšanja 
se odražajo v tem, da je v pralnici 
i n čistilnici vedno več dela. Š te
vilo interesentov iz dneva v dan 
raste i n naših uslug se poslužujejo 
tudi vsa podjetja občine Jesenice 
in okoliških krajev — Lesc i n Ble
da. Večja storilnost pa se odraža 
v teži opranega peri la v enem me
secu, k i je že dosegla 12.200 ki lo
gramov. 

Prav zaradi vedno večjega š te
v i la koristnikov naš ih uslug je 
delavski svet sklenil , da moramo 
nujno nabaviti še dva pralna stro
ja i n v ta namen zaprosil za kre
dit. S tema strojema bi lahko ta
koj pričeli s pranjem delovnih 
oblek za delavce Železarne Jese
nice, kar nam je sedaj nemogoče 
s sedanjimi napravami, saj bo 
treba vsak dan oprati i n zlikati 
poleg sedanjih količin perila še 
okrog 300 delovnih oblek. 

K o je delavski svet razpravljal 
o čistilnici, je ugotovil, da bo tudi 
v kemični čistilnici treba nabaviti 
dodatne likalne stroje i n dokonč
no urediti prostore za likalnico. 
Kemična čistilnica je s kvalitetnim 
čiščenjem i n likanjem zaslovela da
leč izven Jesenic, mnogo pa je k 
temu prispevalo tudi to, da so od
dane obleke očiščene že v enem 
tednu. Sklep delavskega sveta je 
b i l tudi, da se nedovršeni del 
stavbe čimprej dogradi i n da se 
za to delo zaprosi kredit. 

Iz doseženih uspehov podjetja 
i n predvidenega nadaljnjega raz
voja zaradi vedno večjih potreb 
lahko z gotovostjo trdimo, da sta 
pralnica i n čistilnica za Jesenice 
nujno potrebni i n si Jesenic brez 
njih ne moremo več zamisliti . Po
leg tega pa je to podjetje, k i za
posluje največ žensko delovno 
silo i n tako prispeva k reševanju 
tudi tega perečega problema. Zato 
se delovni kolektiv obrtnega pod
jetja »Komunalni servis« kot tudi 
njegovi- samoupravni organi zave
dajo svojih nalog i n dolžnosti, k i 
j ih bo izvršil z vso vestnostjo za 
kar največji uspeh i n ugled pod

jetja. Ivan Žen 

Delo upravnega odbora 
ekonomske enote 

Dela pri rekonstrukciji ceste na 
odseku od gimnazije do občinske
ga poslopja se vse bolj bližajo 
koncu. Toda kdaj bo cesta res 
spet sposobna za promet, je vpra
šanje , na katero ne ve še n ihče 
točnega odgovora. Številni roki 
so se že zvrst i l i i n mini l i , mi pa 
ee še vedno spotikamo čez mla-
k u ž e i n kamenje, še vedno bi bilo 
potrebno tudi v naj lepšem vre
menu nositi škornje, še vedno se 
vsak dan bojimo, da ne bi priš lo 
na ozki obvozni- poti do tež je ne
sreče. P r v i maj, 17. maj, 16. junij , 
vse to je letos že za nami i n bo
j imo se, da t i rok i niso b i l i mišl je
n i za prihodnje leto. Oprostite tej 
zlobni pripombi, saj vsi vemo, da 
to n i res i n da so nastopile neka
tere težave, k i so zavrle nemoteno 
delo, vendar se nam vseeno vs i 
ljuje vprašanje , zakaj se n i z deli 
pričelo takoj, ko je b i la cesta za
prta zaradi del na podvozu. Želi
mo s i pojasnil, saj b i tako odpadlo 

precej negodovanja i n slabe volje 
prizadetih pešcev i n lastnikov ka
kršnegakoli vozila. 

Po najnovejš ih vesteh, k i se ši
rijo, bo cesta dokončana vsaj do 
4. juli ja. 

Upamo, da se bomo kmalu spre
hajali po1 novi moderni i n za peš 
ce življenja varni asfaltirani cesti 
in da bo kmalu konec raznih ugi
banj in p ikr ih pripomb na račun 
vseh, k i so za to gradnjo odgo>-
vomi . 

Z A H V A L A 

Zahvaljujem se sindikalni po
družnici Železarne Jesenice, kakor 
tudi vsemu kolektivu energijskega 
oddelka — plinski generatorji za 
prejeto denarno pomoč v času 
moje bolezni. 

Iskrena hvala! 
Rok Erman, 
tovarniški delavec 

V ekonomskih enotah, kjer ne 
bo~obratnega delavskega sveta, pa 
se pristojnosti prenesejo takole: 

Pristojnosti UO so naslednje: 
1. Za vse zadeve, k i spadajo v 

pristojnost zbora ekonomske eno
te U O ekonomske enote priprav
l ja predloge i n j ih daje zboru v 
potrditev. 

2. Sprejema mesečne operativne 
nač r t e ekonomske enote. 

3. Sprejema mesečne obračune 
poslovanja ekonomske enote. 

4. Daje mišl jenja i n pr i tožbe 
članov kolektiva E E na odločbe 
obratovodje glavnemu direktorju 
podjetja. 

5. Soodločba pri izbir i kandida
tov za razpisana deloVna mesta v i -
sokokvalificiranih delavcev, pred-
delavcev i n delovodij. 

P r i izbir i kandidatov obratovod-
ja utemeljuje njihovo strokovnost. 

Obratovodja izda odločbo po po
oblastilu glavnega direktorja. 

6. Sprejema načr t dopustov i n 
zasleduje njegovo izvajanje 

7. Sklepa o uvedbi nadurnega 
dela v ekonomski enoti. 

8. Spremlja problematiko i n i z 
vajanje zdravstveno tehnične ter 
varnostne zaščite. 

9. Spremlja gibanje normativa, 
zalog, surovin, pomožnih materia
lov i n polizdelkov. 

10. Obravnava in pripravlja sta
lišča, k i j ih daje delavski svet 
obratov i n CDS v obravnavo zbo
rom ekonomskih enot. 

11. Mesečno poroča zboru eko
nomske enote o svojem delova
nju. 

12. Ima pravico dajanja oziro
ma odobritve izredno plačanih do
pustov. Načeloma izredno plačani 
dopusti bremenijo tistega, k i j ih 
je odobril. 

Delavski svet EE in njegove 
pristojnosti 

P R I S T O J N O S T I 
(Nadaljevanije z 2. str.) 

1. Za vse zadeve, k i spadajo v 
pristojnost zbora ekonomske eno
te, delavski svet E E pripravlja 
predloge i n j i h daje zboru v ob
ravnavo i n potrditev. 

2. Sprejema mesečne operativ
ne nač r t e ekonomske enote. 

3. Sprejema mesečne obračune 
poslovanja ekonomske enote. 

4. Sklepa o odpiranju i n u k i 
n i tv i delovnih mest ter o spre
membah š tevi la zaposlenih na po
sameznih delovnih mestih. 

5. Sklepa o odpovedih delovne
ga razmerja članov ekonomske 
enote. 

6. Daje mišl jenja na pri tožbe 
članov kolektiva ekonomske eno
te, na odločbe obratovodje, glav
nemu direktorju podjetja. 

7. Soodloča p r i izbi r i kandida
tov za razpisana delovna mesta v i -
SK>kokvalificiranih delavcev, pred-
delavoev i n delovodij. 

P r i izbi r i kandidatov obrato
vodja utemeljuje njihovo strokov
nost. 

Obratovodja izda odločbo po 
pooblastilu glavnega direktorja. 

8. Sprejema načr t dopustov i n 
zasleduje njegovo izvajanje. 

9. Sklepa o uvedbi nadurnega 
dela v E E . 

10. Spremlja problematiko i n 
izvajanje zdravstvene tehn ične i n 
varnostne zaščite. 

Sklepa o potrebnih merah za 
zmanjšanje nezgod pr i delu, 

11.Sklepa o izločitvi iz procesa 
proizvodnje neizkoriščenih osnov
nih sredstev i n j ih da na razpo
lago upravi osnovnih sredstev 
podjetja. 

12.Sprejema operativni načr t ve
l i k i h popravil (remontov) osnov
nih sredstev ekonomske enote. 

13. Spremlja gibanje normativa 
zalog, surovin, pomožnih materi
alov i n polizdelkov. 

14. Obravnava i n pripravlja sta
lišča, k i j ih daje delavski svet Ob
ratov i n CDS v obravnavo zbo
rom ekonomskih enot. 

15. Mesečno poroča zboru E E o 
svojem delovanju. 

16. Ima pravico dajanja oz. odo
britve izredno plačanih dopustov. 
Načeloma izredno plačani dopu
sti bremenijo tistega, k i j i h je 
odobril. Likalnico bodo modernizirali z novimi stroji 

Z A D N J A STRAN IZ K N J I G E 
Bilo je avgusta 1942. 
»•Ugaslo ognjišče, nikjer s t r a ž e . . . Le kam so se umaknili naši 

Gorjanci? Pa. se menda niso naveličali logorja!« je Polde glasno 
razmišljal in ogledoval skrito partizansko taborišče. Čudil se je, da 
so ga Gorjanci zapustili, ko je bilo tako varno. »-Čudno! Kdo bi 
lezel v te skale!« 

Sonce je vedno bolj pripekalo in se je že davno odtrgalo od Sto
la. Vročina je žgala. Na nebu ni bilo skoro nobenega oblaka le nekaj 
mrenasttih ovčk se je paslo po nebu nad Jelovico. Verjetno še dolgo 
ne bo deževalo. 

Francetov obraz je bil utrujen. Poteze na njem so pričale, da že 
dolgo ni spal. Obrnil se je k Poldetu in spregovoril: »Polde, kaj ko 
bi malo počili? Od treh smo že na nogah, utrujeni smo že vsi. Po 
sebi vidim, da nič več ne zmorem. Težka je naša imtendantska, mor
da težja od tvoje komandantske dolžnosti . . .-< 

Polde je nekoliko pomišljal, nato pa je pagledal še Iztoka in 
kurirja Ivana. Tudi ta dva sta bila videti utrujena in sam ni bil 
dosti boljši. Zato se Francetovemu predlogu ni upiral. »Pa naj bo«, 
je dejal, nato je pomislil i i a morebitno sovražno nevarnost, a je to 
misel takoj zavrgel: »Le kdo bi se povzpel na Jezerca? Kar vlezimo 
se! Pod Stol je še daleč.« 

Legli so in Polde je nadaljeval, kar mu je bilo pri srcu, in kar 
j i h je čakalo v bodoče. Bolela g'a je smrt talcev v Mostah pri Žirov
nici . »Maščevati jih moramo,« nato pa je z mislimi preskočil zopet 
na počitek, ki se je po dolgotrajni hoji tako zelo prilegel. Spomnil 
se je, da ima Iztok še sir. 

»Dobro bi bilo, da bi malo jedli. Iztok, ti imaš menda še malo 
sira. Daj, mareži ga, da ne bomo lačni zaspali.« 

Iztok je narezal sir in ga ponudil ostalim. France je že skoro 
spal. Ko mu je Iztok ponudil sir, se je vzdramil in z ostalimi zaužil 
borni zalogaj hrane. Med jedjo se je razpletel kratek pogovor o 
daljnjih bodočih dneh, ki ga je narekovalo hrepenenje. Zaključil ga 
je France: »Da bi že bila kmalu svoboda! En sam dam bi jo rad 
užival!« 

Nastala je Uhota in utrujeni tovariši so zaspali. 

Sonce je žgalo in se odbijalo od skal visoko pod Triglavom, M 
kotlini Jezerc pa so spali štirje partizani in mir je vladal okrog 
njih. Le kaka žuželka je pribrenčala, se katerega dotaknila in takoj 
odbrenčala kot da bi vedela, da so speči potrebni počitka. 

Toda ta mir je bil le navidezen... 

Svabi so že dalj časa zasledovali Gorjansko četo. Njene akcije 
na bohinjski progi so jih vznemirjale in jih ovirale pri njihovih 
načrtih. Prehajkali so že skoro vso Jelovico, toda čete ni bilo nikjer. 
Poizkusili so zato tudi pod Triglavom. Neki podlež jim je izdal 
partizansko taborišče. Kljub temu pa tudi tu niso našli čete. V ta
borišču so spali le štirje. 

»Bolje ti, kot nič,« so menili Svabi. Počasi in prihuljeno so se 
zelenci plazili v kotanjo. Niti kurir Ivan jih.ni slišal. Vse je zaje
mal globok spanec in niti slutili niso, da se bodo čez nekaj časa 
zadnjikrat prebudili. 

Počasi in neslišno se je zoževal nemški obroč. Dosedanje ne
uspele hajke so jih podžigale, da bi zajeli vsaj te štiri speče par
tizane. Niso vedeli, da obkoljujejo štab Gorenjskega odreda, ki so 
ga sestavljali Polde Stražišar, France Potočnik, Ernest Zajder-Iztok 
in kurir Ivan Bernard. 

Minute so tekle. Nemcem se ni preveč mudilo. Radi bi se neko
liko poigrali s spečimi in nič hudega slutečimi partizani. 

Ko so se naveličali tega igračkanja so vrgli prvo bombo. 
Pričelo se je. 
Partizani so se v trenutku prebudili. Polde se je takoj zavedel, 

da se bliža konec, da bo treba umreti in s smrtjo potrditi tisto, za 
kar se je boril vse življenje. Bliskovito je v mislih preletel svojo 
težko preteklost. Se enkrat je v dimu videl Jesenice, ženo, tovarno, 
še enkrat je doživljal vse boje jeseniškega proletarca- Vse je bilo 
kot blisk in kot blisk" so se mu ponovile vse dosedanje borbe. Ta 
hip se je spomnil, da ima še važno pošto. To mu je preokrenilo mi
sli: »Pošte ne smejo dobiti! V tem pismu so zadnja Jožetova naro- -
čila!« Zmečkal je pismo v 'kroglico, jo potisnil v usta in pojedel. 

Nato je med treskanjem bomb in sikanjem rafalov omahnil. Ni 
se več dvignil. Nemci so pritekli k njemu. Bil je mrtev. Po našitkih 



• ŽELEZAR 13 — PETA STRAN • 

4. redna seja UO 
12. 6.1961 je upravni odbor naše 

železarne imel svojo 4. redno sejo, 
na kateri je med drugim razprav
l ja l tudi o s ledečem: 

1. O predlogu zazidalnega načr
ta nad progo na Jesenicah v nepo
sredni bližini četvorčkov, k i ga je 
predložila stanovanjska zadruga 
»-Kovinar«. S tem načr tom se je 
upravni odbor strinjal i n ga je 
predložil CDS, k i ga je na zaseda
nju 16. maja potrdil. Prav tako se 
je upravni odbor strinjal s pred
loženim načr tom tipa stanovanj
skih hišic »dvojčki«, katere bo 
zadruga na tem prostoru zidala. 
V zvezi s to gradnjo i n zadružno 
gradnjo nasploh, je U O sprejel še 
sledeče sklepe: 

— pri nabavljanju odpadnega 
materiala v železarni kakor tudi 
ostalega materiala, k i ga železar
na proizvaja, imajo stanovanjske 
zadruge prednost pred ostalimi; 

— uprava osnovnih sredstev bo 
U O predložila celoten predmet 
odškodninskih zahtev za posevke 
na prostoru, kjer bo zadruga zida
l a hiše in predložila reši tev z ozi -
rom na to, da je ta svet naciona
liziran. 

2. Upravni odbor je razpravljal 
tudi o zapisniku 2. redne seje 
šolskega odbora Železarskega izo
braževalnega centra. Upravni od
bor je menil, da bi bilo pravilno, 

da se prosvetni kader, zaposlen v 
ZIC, tretira enako kot člane naše 
ga kolektiva z i s t imi pravicami i n 
dolžnostmi. Izobraževalnemu cen
tru pa je UO priporočil, naj ho
norarje za predavanja v delovnem 
času odtegujejo enako kot doslej. 

3. UO je razpravljal še o f inanč
nem načr tu 1961. o p redračunu 
komunalnega oddelka ter o š t e 
vi ln ih tekočih vprašanj ih i n proš
njah. Finančni načr t je potrdil i n 
ga predložil CDS. P redračun ko
munalnega oddelka pa je upravni 
odbor zavrnil , ker meni, da je ne
realen. Komunalnemu oddelku je 
naročil, da skupaj s komisijo za 
gospodarstvo p r i CDS skuša najti 
takšno rešitev, da bo, tako v po
gledu organizacijske sheme kakor 
po stroških, zadostovala vsota, 
enaka lanski dotaciji. Tako stali
šče upravni odbor zagovarja s tem, 
da se je najemnina lani povečala 
šele v drugem polletju i n je zato 
tudi izguba bi la znatno večja. 

Med tekočimi zadevami i n proš
njami je upravni odbor rešil i n 
odobril nekaj izredno plačanih 
dopustov, med ostalimi tudi nogo
metašem za trening na Ravnah i n 
s lušatel jem II. letnika TSS. Tov. 
Alojzu Bergincu je UO odobril 
nagrado 50.000 d in za prevoženih 
100.000 k m brez generalnega po
pravila z avtom Fiat 1400, brez 
karambolov i n prometnih prekr

škov. Prošnje pasameznih društev nosti i n n i za železarno uporabna, 
za dotacije pa je upravni odbor odkar nimamo več campinga s 
zavrnil. T V D Partizanu i n tabor- šotori. 
nikom je odobril nabavo jadrovi- Odobril je tudi prenos .starega 
ne v železarni, k i že leta leži v gasilskega avtomobila na P G D 
skladišču, izgublja na svoji vred- Blejska Dobrava. M. P. 

V maju je bil načrt presežen samo za 0,1 odstotka 
Železarna Jesenice je v maju 

izpolnila operativni načr t v skup
n i proizvodnji s 100,1 %, blagovna 
proizvodnja pa je bi la dosežena s 
104,5 %. Operativnega načr ta niso 
izpolnil i obrati: plavž, martinarna 
k i žebljarna. operativni načrt 
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plavž 96,1 — 
martinarna 96,3 — 
elektropeč 109,8 -t ežka proga 104,6 100,7 
lahke proge 103,7 110,2 
žična valjarna 100,- — 
valjarna 2400 102,2 100,9 
valjarna 1300 105,- 105,-
jeklovlek 111,9 111,9 
hladna valjarna 100,- 100,-
ž i cama 100,2 112,6 
žebljarna 90,7 90,7 
cevarna 110,2 110,2 
elektrodni odd. 100,8 100,8 
l ivarna 110,2 — 
opekarna 108,1 88,3 
skupaj: 100,1 104,5 

N a visokih pečeh je bila zaradi 
slabe kvalitete vložka dnevno za 

22,87 ton nižja proizvodnja kot v 
mesecu aprilu. Martinarna je p r i 
čela koncem meseca ponovno 
obratovati s sedmimi pečmi. Pov
prečna teža šarže na peči M (VI) 
je znašala 107 ton jekla. N a elek-
tropeči je zelo kr i t ično stanje p r i 
surovinah, k i j ih uvažamo. Pov
prečna proizvodnja na težki progi 
je bi la 23 ton. Izplen je b i l slabši 
zaradi valjanja pomirjenih jekel 
in slabe kvalitete. Lahka proga I 
je dosegla 12. maja rekordno pro
izvodnjo na eni dnini i n sicer 47 
ton. V žični valjarni so b i l i izredno 
visoki zastoji zaradi menjav i n 
okvar, i n to 18,85 %. Zaradi slo-
javosti pločevine so nastale teža
ve v va l jami 2400, ker je bila 
ta pločevina pr i pregledu z ultra
zvokom zavrnjena. V valjarni 1300 
je pereče pomanjkanje delovne 
sile, začelo pa je tudi primanjko
vati naročil za trafo i n dinamo 
pločevino. Zaradi spremembe teh
nološkega postopka so v jeklovle-
ku zmanjšala število vlekov na 
račun predhodnega luščenja i n se 
je tako zmanjšal tudi izmeček. V 
hladni val jami ni obratoval val jč

ni stroj Demag zaradi pomanjka
nja delovnih valjev. V ž icami je 
primanjkovalo votlic za fino vle
čenje, delno pa so bi la stornirana 
tudi naročila za žico za prednapeti 
beton. Oddelek za izdelovanje 
vzmeti v žebljarni od 15. maja 
naprej n i obratoval zaradi usta
vitve naročil . Čeprav se v cevarni 
občuti pomanjkanje delovne sile, 
je bilo obratovanje dobro. Nov 

postopek pr i izdelovanju elektrod 
Jadran so uvedli v elektrodnem 
oddelku. Elektrode so tako postale 
bolj odporne proti zunanjim me
hanskim vplivom. Proizvodnja se 
je zvišala in občutno se je zmanj
šal izmeček. V opekarni so dosegli 
proizvodnjo 76 kg na uro na moža. 
Obratovanje je bilo normalno ru
d i v livarnah. 

Janez Rozman 

Proizvodnja in produktivnost 
v prvih štirih mesecih 

Spričo zelo jasne ugotovitve o 
nevsklajenosti proizvodnje i n po
trošnje v jugoslovanskem merilu 
in ekvivalentno tudi nesorazmerju 
v naši komuni, kakor tudi z ozi -
rom na podvzete administrativne 
ukrepe d ižavn ih organov, da bi 
ta nesorazmerja vskladili , je po
trebno i n prav, da vemo kako je 
v n a š e m podjetju. 

Najprej lahko ugotovimo, da g i 
banje proizvodnje po fizičnem 

obsegu ne zadovoljuje naših plan
skih predvidevanj. Dočim je bila 
kumulativna izvršitev družbenega 
načr ta v št ir ih mesecih lanskega 
leta 35.1 odstotka, znaša to za isto 
obdobje letos le 33 odstotkov. To
rej smo v izvršitvi načr ta za 2,1 
odstotka na s labšem kot v istem 
obdobju preteklega leta, kar po
meni, da smo v prvih mesecih 
letos imel i za 20 tisoč 250 ton 
manj proizvodnje, kot smo pred-

ŽIVLJENJA D V E H JUNAKOV 
na rokavu so spoznali, da je partizanski voditelj. Pregledali so mu 
žepe in niso našli ničesar, kar bi jih zadovoljilo. Polde je bil mrtev 
in z njim so bile mrtve partizanske skrivnosti, ki bi jih Nemci tako 
radi razvozljali. 

Tudi France je omahnil. Ranjen od bomb, je obležal v nezavesti. 
Omahnil je na Ivana, ki se je poslavljal od svojega Triglava in Ble
da in hrepeneče zrl poslednjikrat za Iztokom, ki je edini lahko še 
bežal proti previsu. Rad bi mu naročil, naj maščuje njega in njego
vega brata Jaka Bernarda, junaškega Gregorčičevega soborca in so-
voditelja parvih gorenjskih partizanov. 

V mlakužah krvi so ležali trije partizanski junaki. Polde in 
Ivam sta bila mrtva, Francetu f*a je srce še utripalo. SS-ovski ko
mandant je zahteval, da ga morajo očuvati živega. 

Gorjanska četa. je bila daleč. Borci niso slišali strelov. Iztok, ki 
je edini ubežal smrti in suženjstvu, je z žalostno novico iznenaddl 
četo. Vest o Poldetovi smrti je borce pretresla. Imeli so ga radi, ker 
je bil resničen tovariš. Bil je skromen, nikdar diktatorski, vedel je, 
da se človek le nerad podredi volji drugega. S tovariškim odnosom 
do svojih podrejenih je dosegel več, kot bi dosegel kdo drug z dik
tatorskim komiandiranjem. Borci so mu sledili povsod. Zato jih je 
njegova smrt resnično potrla in tisti, ki so še ostali živi, in ki so 
Poldeta poznali, se ga še danes spominjajo s spoštovanjem in lju
beznijo. 

Iztok, ki se je edini rešil iz pekla onega avgustovega dne, je šel 
za svojimi padlimi prijatelji. Padel je v hudi borbi z Nemci na Ži-

rovniškem vrhu. 

Senca je že legla na Boh. jezero, ko se je dolga kolona Nem
cev pomikala proti Bohinjski Bistrici. S seboj so vodili uklenjenega 
Franceta. 

France je stopal med njimi in naperjenimi brzostrelkami, po
topljen v svoje misli. Gledal je po ljudeh, ki jih je srečavala nem
ška kolona, in po njihovih pogledih je spoznal, da prav tako sovra
žijo Nemce kot on sam. Vedel je, da ljudje sočustvujejo z njim, in 

v tem zadoščenju je doživel srečo tistih ljudi, ki vedo, da se njihovo 
življenje steka proti smrti zaradi bodočnosti ljudstva, in ki spo
znajo, da smrt ne more streti njihovih načrtov, ker jih bodo nada
ljevali drugi ljudje vse dotlej, dokler ne bo zmagala resnica, za 
katero so umrli. 

S to zavestjo se je ujetnik France pomikal s kolono Svabov. 
Zelenci so bili zanj le smešne lutke, njihove brzostrelke pa nevar
ne igračke, s katerimi bodo morda kmalu uničili sebe. Zdelo se mu 
je, kot da jih ne vidi in ne čuti njihove strahotne bližine. Spomin 
mu je zaplaval na lepe dni na Mežakli in Jelovici, med tovariše, ki 
jih je ljubil, in poslavljal se je od Poldeta, Andreja in ostalih, od 
Jelovice, Pokljuke in gorjanskih fantov, ki so ga imeli tako radi. 

Večer se je že davno spustil na dolino, ko so se zaprla za Fran
cetom vrata begunjske mučilnice. Krvave stene bunkerja so mu 
govorile, da je prišel tja, od koder se jih je vrnilo, le malo. Govorile 
pa so mu tudi o svobodi, ki mora priti, saj jih je in jih bo zanjo 
moralo še toliko umreti. 

S trdo in jekleno voljo je premagoval usodo ujetnika. Volja do 
življenja ga je očuvala, da ni podlegel ranam in ostal živ. Moral pa 
je v Matthausen, ker gestapovci niso bili zadovoljni z njegovimi 
izpovedmi. Zvest tovarišem v hribih in svojemu ljudstvu je moral 
na novo trnjevo pot. 

V Matthausnu — taborišču smrti, je- podlegel. Marec 1943. leta je 
bil zadnji mesec Francetovega življenja. Nekega popoldanskega dqje, 
ko se je sonce skrivalo za oblake i n ko je hladna sapa pihala skozi 
špranje barak — je umrl. Sprejel ga je nenasitni krematorij, k i je 
požiral ljudi najrazličnejših narodov in j i h spreminjal v pepel. ToJa 
še ta pepel je kričal, da mora priti konec vsake tiranije na svetu in 
da mora svet postati prebivališče svobodnih ljudi, Jri bodo kovali 
sami svojo usodo. Od Franceta ni ostalo drugega kot spomin na 
njegovo junaštvo in trpljenje. Pri jatel j i so nadaljevali njegovo pot 
in priborili svobodo, katere si je želel vsaj en dan in za katero je 
moral žrtvovati svoje življenje. 

Odlomek iz knjige Franca Konoblja-Slovenka »Pod 
Mežaklo in Karavankami so se uprli-« 

videli. Sicer je nekaj objektivnih 
razlogov v tem, da sta imeli težka 
proga i n pocinkovalnica valjarne 
1300 predčasni remont, vendar to 
še ne opravičuje tako velikega i z 
pada. 

Skupna bruto proizvodnja je v 
primerjavi z istim obdobjem la
ni manjša za 8670 ton a l i za 2,4 
odstotka, dočim je blagovna pro
izvodnja večja za 326 ton ali za 
0,4 odstotka. 

Proizvodnja surovega jekla je 
manjša za 652 ton al i za 0,5 od
stotka. P r i proizvodnji jekla je 
predvsem razveseljivo dejstvo, da 
smo v letošnjih prvih štirih me
secih izdelali več kvalitetnih je
kel, kar je lahko protiutež neko
liko manjši proizvodnji. Tako smo 
na primer samo trafo i n dinamo 
jekla izdelali 1.389 ton več kot v 
istem obdobju l a n i 

Storilnost izražena v kg/h/moža 
na skupno bruto proizvodnjo je v 
primerjavi z istim obdobjem lani 
manjša za 1,16 kg/h/moža a l i za 
2 odstotka, na blagovno proizvod
njo se je povečala od 15,47 na 
15,66 kg/h/moža ali za 1,2 odstot
ka, na proizvodnjo jekla pa za 
0,3 odstotka, dočim se je za 1. 
četrtletje zmanjšala izraženo v 
ton/ zaposl. leto za 1,3 tone al i 
za 2,7 odstotka. 

Povprečno število zaposlenih, 
brez službe delavske preskrbe, 
2IS i n komunalnega oddelka se 
je povečalo za 74 oseb al i za 1,1 
odstotka, tako, da če ta podatek 
primerjamo s produktivnostjo na 
blagovno proizvodnjo, vidimo, da 
je še tisti majhen porast produk
tivnosti posledica povečanja šte
v i l a zaposlenih. 

Število efektivno izvršenih ur 
se je zmanjšalo za 42.000 a l i za 
0,8 odstotka. Nelogičnost med po
večanjem povprečnega števila za
poslenih in manjšim številom i z 
vršenih ur nam pove porast 
odsotnosti, k i je bila v letoš
njih prvih štirih mesecih večja 
za 1361 primerov i n je za to i z 
gubljeno 5210 dni več al i 7,3 od
stotka v primerjavi z istim ob
dobjem lani. 

Realizacija po fakturah je več
ja za 450 milijonov ali za 4,3 od
stotka, dočim je bilo osebnih do
hodkov več izplačanih za 35 m i 
lijonov (neto) ali za 4,5 odstotka, 
kjer pa n i upoštevana izplačana 
razlika po enoti izdelka za prvo 
četrtletje tega leta. Povprečni ne
to osebni dohodek na zaposlenega 
se je povečal od 28.149 na 29.529 
ali za 5 odstotkov. 

Iz vsega tega vidimo, da se 
osebna potrošnja giblje v okvir ih 
povečane realizacije i n da v tem 
oziru n : bistvenih odstopanj, k i 
bi bila zaskrbljujoča z ozirom na 
mnogo večji porast osebne potroš
nje v občinskem oziroma zvez
nem merilu. Jasno pa je, da bo
do z ozirom na sprejete admini
strativne ukrepe nastale pr i bo
dočem delu določene težave, k i 
j ih bo potrebno premagovati 
predvsem s povečanjem produk
tivnosti. 

S. M. 

Plavžarska idila 
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Nekaj o problemih v tehniško 
izboljševalni dejavnosti 

Javorniški valjavci pri delu 

Zakaj centralizacija vzdrževalne 
službe 

Ravno v času, ko se delavsko 
samoupravljanje decentralizira, se 
je pristopilo k izvajanju že več 
le>t stare zamisli o centralizaciji 
vzdrževalne službe v železarni. — 
Eden izmed razlogov za centrali
zacijo te službe je bil vsekakor ta, 
da vzdrževalci po obratih niso do
volj zaposleni in da bodo s tem, 
ko bodo priključeni centralnim 
vzdrževalnim obratom, bolje izko
riščeni. Verjetno ta trditev za ne
katere obrate velja, kar pa ne
dvomno ne drži za našo delavnico, 
to je za transportni oddelek. Rad 
bi navedel nekaj vzrokov, zaradi 
katerih se obratovodstvo kot tudi 
sindikalna organizacija in zapo
sleni v delavnici ne strinjajo s to 
priključitvijo. Delavnica ima pred
vsem značaj dežurnega vzdrževa
nja, ki ga bo v obratu v prihodnje 
vedno več. Zato sta v delavnici 
zaposlena dva mehanika in dva 
ključavničarja. S to posado se 
vršijo vsa tekoča popravila na 
dvigalih, transportnih trakovih, 
viličarjih, grabilcih itd. Trije za
posleni v delavnici obvladajo 
upravljanje z vsemi stroji na 
transportu in se jih v nujnih pri
merih lahko zaposli za kak dan 
tudi kot vozače dvigala ali vili
čarja. Nedvomno s priključitvijo 
ta kombinacija odpade. Sedanje 
osebje vzdrževalne delavnice je 
rekrutirano iz strojnega parka. — 
Kolikor ni, so opravili izpite za 
strojnike dvigal. Tak vzdrževalec, 
ki obvlada naša motoma dvigala 
in viličarje tudi v upravljanju, je 
vsekakor najboljši. 

Centralni vzdrževalni obrati do 
sedaj še nimajo delavnice, ki bi 
se ukvarjala s popravili oziroma 
generalnimi popravili eksploziv
nih motorjev, zato smo tudi pre
pričani, da s priključitvijo stro
kovni nadzor nad temi deli ne bt> 
boljši kot do sedaj. Ce pa bo tudi 
v prihodnje ostal isti stalež stalno 
v delavnici, za njihovo delo pa bo 
odgovoren nekdo, ki bo vsak dan 
enkrat ali dvakrat prišel pogledat, 
kaj delajo, potem lahko rečemo, 
da too priključitev res samo pri
ključitev ne pa izboljšanje v or
ganizaciji dela. 

Knjigovodsko izračunana ura v 
naši delavnici znaša 324 din, v me
hanični delavnici pa okoli 420 din, 
to se pravi, da bo naš obrat oziro
ma ekonomska enota za enako 
vzdrževanje kot do sedaj plačala 
precej več, in to samo zaradi tega, 
ker bodo spadali vzdrževalci pod 
centralno vzdrževanje. Menimo, 
da se bodoči upravni odbor in 
zbor proizvajalcev ekonomske eno
te s tem ne bosta strinjala, pred
vsem zato, ker bodo tudi osebni 
dohodki vezani na višino stroškov 
v obratu. Prvotni sklep ODS je, 
da se s priključevanjem obratnih 
vzdrževalcev prične polagoma, in 
smo začudeni nad nenadnim skle
pom, da se tudi transportni vzdr
ževalci priključijo centralnemu 
vzdrževanju. Menimo, da to ni 
pravilno. O tem naj bi vsekakor 
odločal le zbor proizvajalcev nove 
ekonomske enote. . 

Nemajhna težava bo tudi pri 
manipulaciji z materialnimi' čeki, 
nakaznicami, naročili itd. S pisa
njem naročilnic ne bo obremenjen 
samo naš obrat, temveč vzporedno 
6 tem tudi OZOD, obračunovalci, 
knjigovodje itd., kar pa ima lahko 
za posledico povečanje tega apa
rata in seveda tudi zvišanje cen 
raznim uslugam. 

Skupno mišljenje v našem obra
tu je, da se s priključitvijo naše 
delavnice počaka toliko časa, da 
se izvrši reorganizacija po eko
nomskih enotah in da le-te potem 
prinesejo dokončne zaključke in 
odločitev. J. S. 

Vsak, k i ' živi od svojega dela 
kot upravljavec proizvodnega stro
ja, kot vodja večjega števila 
upravljavcev stroja, kot operativ
ni vodja večjih skupin, oddelkov 
in podobno, cesto v svoji dolgo
letni praksi naleti na tehniške 
probleme, s katerima n i zadovo
ljen. To. doživijo posebno tisti čla
ni kolektiva, k i znajo misl i t i o 
svojem delu ne samo v času dela, 
temveč tudi v času svoje prosto
sti. Takih sodelavcev ima naš ko
lektiv mnogo. N i redkost, da se 
dogaja v zabavnem krogu, ko nek
do prekine pogovor o delu z be
sedami »pusti tovairno, sedaj smo 
v družbi-«. 

Kdor tako živi s svojim delom, 
bo kmalu ugotovil pomanjkljivo
sti stroja, celotnega delovnega 
procesa v manjšem ali večjem ob
segu. Pomanjkljivosti se pokažejo 
v prevelikem fizičnem naporu, ne-
praktičnosti delovanja stroja, sla
bi proizvodnosti, kvaliteti, izple-
nu i n podobno. Tako ostro opazo
van proces, odkrije mnogo po
manjkljivosti, k i j ih je v zasta
relem podjetju dovolj. 

Upravljavcu, k i tako gleda pro
blem iz t ehn iške ali organizacij
ske strani, pri tem misli »zakaj 
bi ne bilo bolje« se porodi ideja. 
Ideja pa je poglavitni del vse i z -
najditeljske aM racdonalizacijske 
dejavnosti. Ideje so ustvarile da
našn jo razvito stopnjo industrije v 
svetu. Kdor nima idej ali možno
sti proizvodnje po lastnih idejah, 
se mora posluževati tujih idej in 
proizvodov. Le-te pa so ceste s i l 
no drage v obliki tujih licenc i n 
proizvodov. 

Zaradi tega so v današnjem 
družbenem sistemu izvirne i n do 
sedaj neznane ideje zaščitene. — 
Vendar sama ideja še ne reši ce
lotnega tehniškega problema. Vsa
ko iznajdbo ali tehnično izboljša
vo delimo v naslednje faze: 

1. Ideja iznajdbe a l i tehniške i z 
boljšave. 

2. Izdelava načrtov. 
3. Tehniški , opis. 
4. Renitabilitetni izračun. 
5. Izdelava prototipa. 
6. Prodaja patenta al i nagrada 

za tehniško izboljšavo. 

SPET PRIŠEL JE ČAS DOPUSTOV 
V nedeljo 28. maja zvečer je od

potovala v naš camping v Kaštelu 
Lukšiču prva skupina dopustni-
kov. Med nj imi smo b i l i tudi tisti, 
k i nas je poslala naša obratna 
ambulanta na okrevanje. Nasled
njega dne ob 11. u r i dopoldne nas 
je v Splitu sprejel letošnji uprav
nik tov. A r h . Po polurni vožnji z 

Omenim naj še nekatere po
manjkljivosti, k i sem j ih opazil i n 
k i b i se lahko po mojem mnenju 
z mal imi stroški izboljšale. Tako 
se mi ne zdi prav, da se pri po
škodbi rekvizitov zaračunava od
škodnina. Mogoče bi bilo bolje, če 
bi se za uporabo le-teh zaračuna
vala nekakšna obrabnina vsako-

Prvi letošnji gosti campinga v Kaštelu Lukšiču 

avtobusom smo prispeli na mesto, 
kjer so nas že čakale l ične i n lepo 
urejene weekend hišice z udobni
mi ležišči, k i so letos mnogo meh
kejša kot lani. 

Čeprav smo b i l i utrujeni od dol
ge vožnje, smo z vel ikim tekom 
»pospravili« prvovrstno, izdatno 
i n okusno pripravljeno kosilo. Po-
streženi smo b i l i hitro, za kar gre 
hvala vsemu osebju, k i je neneh
no skrbelo, da smo se počutili kar 
najbolje. Manjkalo n i tudi dobre 
kapljice, saj je b i l bife vedno do
bro založen z raznimi alkoholnimi 
i n brezalkoholnimi pi jačami. Toda 
tudi zabave je bilo dovolj. Razni 
športni rekvizi t i — od šaha, žog za 
odbojko, nogomet i n badmintona 
pa do igralnih kart so b i l i stalno 
v uporabi. Poleg -tega sta letos v 
campingu tudi dva radijska spre
jemnika i n gramofon, k i skrbi za 
glasbo »po želji«. 

L e vreme nam ni bi lo preveč 
naklonjeno. Bi lo je precej dežev
nih dni; v katerih smo b i l i le 
redki kljub temu v vodi, k i je bila 
prav prijetna. Čeprav je plaža 
prodnata, je primerna za nepla-
vače i n za tiste, k i želijo skakati 
v vodo, kar j im omogoča pomol 
za pristajanje čolnov. 

Med oddihom smo si s kra jš imi 
izleti ogledali več znamenitosti v 
najbližji okolici , i n sicer: Diokle
cijanovo palačo v Splitu, zoološki 
vrt na Marjanu, splitski akvarij z 
izrednimi primerki rib i n drugih 
morskih »prebivalcev«, znameniti 
Trogir i n seveda tudi nekaj dru
gih kaštelov. 

mur, k i s i j ih sposodi, ne pa, da 
plača poškodovani rekvizit tisti, 
k i si ga je sposodil zadnji. Seveda 
pa to ne velja za namerno poško
dovanje. Potrebna bi bila tudi plo
šča za ples, če bi bi la betonska 
predraga, pa lesena, k i bi jo lah
ko ob zakl jučku sezone podrli i n 
shranili za prihodnje leto. Tudi 
ležalni stoli so že vsi »odslužili«, 
potrebno pa b i j i h bilo več. 

N a splošno smo b i l i vsi zado
voljni i n smo se na oddihu res 
dobro počutil i . Vse osebje si je 
močno prizadevalo, da bi nam bilo 

kar najbolj ugodno i n prepr ičan 
sem, da se nihče ne more pri tože
vati, posebno če se zaveda, da na 
oddihu n i b i l sam i n da se morajo 
posamezniki podrediti večini. 

To so vtisi z mojega dopusta ob 
morju, kjer sem se počutil res do
bro i n si nabral dovolj novih moči 
za svoje nadaljnje delo v žele
zarni. Skoda je le, da je vse sku
paj minilo prehitro, posebno meni, 
saj sem b i l letos prvič na morju. 

Janez Novak 

T u pa običajno naletimo na 
drug problem. Za idejo pridejo 
navadno težave pr i 2. — 6. točki 
omenjenih faz. Od ideje do pro
daje ali nagrade je zelo dolga i n 
težavna pot. Ce uspe ena faza, 
spodleti zelo rada druga al i zad
nja, najraje pa šesta. Kdor ob
vlada vse faze i n če je ideja do
bra oziroma izvedljiva, tudi uspeh 
ne izostane. 

Železarna ima močan kader av
torjev, k i so dali dobre ideje. Ne
kateri se odlikujejo s številnimi 
predlogi. Mnogo j ih je, k i imajo 
dobre zamisli. Vendar j im običaj
no zastavi pot nadaljnje delo na
črtovanja, opisa, predvsem pa i z 
računa rentabilnosti. N a ta na
čin ostanejo mnoge ideje mrtve. 
Nekateri se sramujejo prositi oz. 
zahtevati pomoči od nadrejenih. 
Smatram za potrebno, da v imenu 
Društva iznajditeljev i n avtorjev 
tehniških izboljšav, opozorim vse 
člane društva kakor tudi nečlane, 
k i imajo smisel za ustvarjalnost z 
dobrimi, izvedljivimi idejami, da 
se obračajo za pomoč na svoja 
obratovodstva. Obratovodstva so 
dolžna, da sprejemajo vsako ide
jo i n jo razvijejo v vseh fazah. 
Avtor pa je dolžan, da poda za
misel tehniške izboljšave čim ob
širneje, kolikor pač more oziroma 
mu dopušča znanje i n praksa. 

Jasno je, da bodo danes, ko pre
hajamo na nove ekonomske enote, 
obratovodstva i n kolektivi na
vdušeno pozdravili vsakega av
torja dobre tehniške izboljšave. — 
Vsaka izboljšava se bo odražala 
v ekonomiki doti onega obrata, 
kar bo vsekakor v korist vsej 
ekonomski enoti, predvsem pa 
avtorja. 

Znano je, da obratovodstva nu
dijo pomoč avtorjem. Vendar na
ša komisija Društva iznajditeljev 
i n avtorjev tehničnih izboljišav, 
k i ocenjujejo predloge i n tako 
pomaga komisiji železarne, ugo
tavlja, da so rentabilitetni izraču
ni posameznih predlogov le p r i 
bližni, površni in celo netočni. — 
V nekaterih predlogih so »navedeni 
prihranki pretirani, v nekaterih 
pa celo prenizki. To povzroča te
žave komisiji našega druš tva — 
predvsem pa komisiji železarne, 
k i določa premijo oziroma nagra
do na podlagi rentabilitetnega i z 
računa. To se pravi, če je ideja 
dobra i n da obratovodstva sodelu
jejo z avtorjem, n i problema v 
obdelavi predloga po posameznih 
fazah, temveč samo v rentabili-
tetnem izračunu. Iz tega sledi, da 
bomo morali s skupnimi močmi 
posvetiti problemu rentabilitetne
ga izračuna mnogo večjo pozor
nost. -

Glede rentabilitetnega izračuna 
za izboljševalni predlog i n s tem 
povezanih težav, k i nastopajo iz 
objektivnih razlogov, ne moremo 
pripisovati krivde obratnim raču
novodjem. — Cesto pomanjkljivo 
tehniško dokumentacijo računo
vodja ne more razumeti. Četudi 
jo razume, nima oprijemljivih i n 
zanesljivih podatkov. Poleg zapo
slenosti računovodje s tekočim de
lom zahteva izračun rentabilnosti 
izboljševalnega predloga mnogo 
truda i n dela. Ke r pr ičakujemo 
večjo aktivnost avtorjev i n porast 
predlogov tehniških izboljšav, bo 
verjetno potrebno ojačati oddelek 
za racionalizacijo in novatorstvo 
pri železarni s strokovnimi moč
mi, k i bodo izpolnile to nakazano 
vrzel. 

Niko Bernard 

Z A H V A L A 
France Mencinger spada med 

najstarejše pismonoše na Jeseni
cah. Zaradi svoje vestnosti in po
žrtvovalnosti je med prebivalci 
našega mesta in okolice zelo pri
ljubljen in se je še posebej izka
zal pred kratkim, ko je izgubljeno 
kuverto z akontacijo 10.000 din 
našel in jo takoj nato izročil moji 
ženi na dom. Njegova poštenost 
naj bo vzgled vsem ostalim, jaz 
pa se mu v imenu svoje žene za 
lepo gesto iskreno zahvaljujem. 

Husein Kostič 

Hrana v Kaštelu Lukšiču je okusna 

Jeseniški godbeniki 
v Novi Gorici 

Nova Gorica je bi la 11. junija 
prizorišče republ iške revije pihal^ 
nih orkestrov i n godb na pihala, 
k i se je je udeležil tudi pihalni 
orkester z Jesenic. 

Revija, na kateri je sodelovalo 
17 ansamblov te glasbene zvrsti iz 
vse Slovenije, je bila v dvorani k i 
na »Soča« v Novi Gorici . Prvotno 
je bilo predvideno, da bo na pro
stem, v parku Edvarda Rusjana, 
toda zaradi slabega vremena v ju 
tranjih urah so jo izvedli v dvo
rani. Zanimanje za revijo je bilo 
med občinstvom veliko, kar so do
kazali številni obiskovalci, k i sč 
zasedli ne le dvorano, ampak tudi 
vsa okna in vrata. Kvali teta na
stopajočih ansamblov je bi la zelo 
različna, kot so b i l i različni tudi 
sestavi, s katerimi so se posamez
n i , ansambli na tej revij i pred
stavili . 

Jeseniški pihalni orkester je 
pred goriškim občinstvom i n stro
kovno komisijo izvajal dve uspeli 
skladbi, in sicer: Winklerjevo 
»Napoli tansko serenado« i n »Ro-
manio« romunskega skladatelja 
Norbisratha. Obe skladbi sta b i l i 
tudi na Jesenicah že izvedeni i n 

(Dalje na 7. str.) 
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Revija dramskih skupin v Zagorju 
VZPODBUDA ZA BODOČE DELO 

IV. revija dramskih skupin prve 
dni junija v Zagorju je bila dokaz 
neslutenega kvalitetnega dviga ama
terske gledališke rasti v Sloveniji. 
Pregnala je strah o stagnaciji in 
celo izrojevanju amaterske gledali
ške ustvarjalnosti, ki so ga nekateri 
brez povoda, drugi pa zlonamerno 
hoteli gojiti. Brzojavka s čestitkami 
k izrednim dosežkom revije osred
nje gledališke hiše, ljubljanske Dra
me, 'ob zaključku revije naj bo samo 
Zunanji dokaz zgornjim trditvam. 

Na reviji je sodelovalo devet 
amaterskih igralskih skupin iz Tol
mina, Raven, Velenja, Novega me
sta, Jesenic, Kranja, Zagorja in Tr
bovelj ter skupina z Vrhnike s 
klubskim večerom o Cankarju. — 
Repertoarni izbor revije je bil kva
litetno dovolj visok, nivo uprizori
tev se je od povprečno dobrih dvi
gal do že neverjetno dognanih, 
igralske stvaritve pa so posamično 
dosegle nivo, ki bi bil v ponos tudi 
poklicnim hišam. Še največ kritike 
je doživela režija, ki je bila v neka
terih primerih premalo studiozna, 
dognana in enovita. Tudi scenske 
rešitve in sploh tehnična plat upri
zoritev ie dokazovala znaten in 
spodbuden napredek. 

Ne bo samohvala, če zapišemo, 

da se je naše gledališče s črnsko 
dramo »Globoko so korenine« na 
reviji uveljavilo več kot zadovolji
vo. Skoraj šeststoglava publika je 
bila do zadnjega hipa predstave 
kot napeta struna, ki je v en glas 
zvenela z dogajanjem na odru in ni 
štedila z navdušenim priznanjem. 
Ubranost ansambla, razumljiva dik
cija in doživetost vlog so bili de
ležni splošnega priznanja in s tem 
je soglašala tudi kritična ocena 
uprizoritve. Dolgoletna tradicija, iz
kušenost igralcev in zavzetost an
sambla kot celote so potrdili sploš
no mnenje, da je amatersko gleda
lišče »Tone Čufar« vsega upošte
vanja vreden amaterski dramski 
ansambel in eden najboljših v Slo
veniji. To dejstvo je še toliko bolj 
razveseljiv^o, če upoštevamo, da je 
v jeseniškem ansamblu več kot po
lovica delavcev, medtem ko so 
druge najboljše dramske skupine na 
reviji sestavljali po večini izraziti 
intelektualci. Če je bilo pri kri
tični oceni izrečenih nekaj pomisle
kov o umetniški kvaliteti teksta 
»Globoko so korenine« in nekaj 
pripomb na račun prekratkih hlač, 
nepotrebnosti lasulje in več ali 
manj okusni ali neokusni kombina
ciji dveh barv scene, potem to 

samo dokazuje, da se je naša pred
stava ocenjevala z najstrožjimi me
rili in s posebnim ozirom na to, da 
smo gledališče, ki si ob vseh dru
gih kvalitetah ne sme dovoliti niti 
tako majhnih in za večino sploh 
neopaznih spodrsljajev. No, taki 
spodrsljaji (z izjemo teksta, kar je 
stvar osebnega okusa in vrednote
nja) pa imajo običajno svoje kore
nine v materialnih in finančnih te

žavah gledališča. 
Revija, ki je najuspelejša doslej, 

dokazuje, da je Zveza Svobod in 
prosvetnih društev Slovenije na 
pravi poti, ki pomeni dragoceno 
spodbudo k novim dosežkom šte
vilnih ljubiteljev gledališke umet
nosti, ki postaja nepogrešljivo sred
stvo pri vzgoji novega, kulturno 
razgledanega in za umetnost do
jemljivega človeka v socializmu. 

In še majhen pripis! Čudovit, 
moderen in razsežen kulturni dom 
za 6000 prebivalcev Zagorja vzbuja 
čudne občutke ob misli, v kakšnih 
prostorih in okolju se mora razvi
jati vsa kultumo-prosvetna in ama
terska (in celo zelo razgibana in 
bogata) dejavnost na Jesenicah. Da 
bi bil že danes tak dom na Jeseni
cah več kot potreben, je bilo pre
večkrat, žal, samo podčrtano, nj-

Nastopili so naši najmlajši 

Uspel nastop mladih glasbenikov 
Kot vsako leto je bil tudi letos 

dne 19. junija v dvorani gledališča 
»Tone Čufar« zaključni nastop go-
jecev jeseniške Glasbene šole, na 
katerem so se predstavili občinstvu 
mladinski godalni orkester in 27 
instrumentalnih in vokalnih soli
stov. 

Mladinski godalni orkester je 
pod vodstvom Alojza Jerama za
igral dve skladbi, medtem ko je pri 
tretji, Niholičevem koncertinu 
spremljal mladega violinista Bogda
na Čeha, ki pa zaradi premočne 
igre orkestra ni prišel prav do iz-
izraza. 

Izmed najmlajših pianistov je 
treba omeniti Petra Kopača, ki je 
pokazal pri izvedbi Tomčevega 
»Večernega sprehoda« precejšnjo 
muzikalnost. Izmed pianistk -višjih 
letnikov sta se odlikovali predvsem 
Stanka Malejeva in Maruška Kle-

RESITEV KRIŽANKE 
IZ 12. ŠTEVILKE 
Vod. : 1. Ferdo Koren, 10. M a -

•tejko, 11. imam, 13. vezaj, 14. 
V(ladimir N(azor), 15. Pomar, 17. 
Oran, 18. kad, 19. sneti, 20. din, 
21. porog, 23. Ares, 24. el, 25. D i -
narid, 27. Ava , 28. Bogart, 30. Boč, 
32. žn, 33. tvor, 34. črep. 36. H K , 
38. Igo, 39. nikdar, 42. riž, 44. A l a -
rodi, 47. te, 48. atek, 50. elisa, 
51. P E N , 52. sabor, 54. Est, 55. most, 
56. treti, 57. ma, 58.ranta, 59. Alva , 
SO. atlanti, 62. Jeseničani . 

Navp.: 61. L(avo) C(ermelj). 

čeva, ki sta z izvedbo dokaj za
htevnih skladb dokazali lepo obvla
danje klavirske igre ter smisel za 
dinamiko. Klarinetist Franci Luž-
nik je s solidno in občuteno izved
bo Fibichove skladbe »Seljanka« 
dokazal, da že dobro obvlada svoj 
instrument. 

Vokalni solisti so nastopili trije. 
Baritanist Jakob Jeraša je zapel 
dve pesmi: čeprav njegov glas ni 
najbolj izrazit in tudi tehnično še 
ni dovolj izdelan, ima vse možnosti 
za nadaljnji razvoj. Mlada mezzo-
sopranistka Darinka Koroščeva je 
tehnično dobro zapela zahtevno 
arijo iz opere Camilla Saint-Saensa: 
»Samson in Dalila«, medtem ko je 
mezzosopranistka Marica Balohova 
že znana iz njenih prejšnjih kon
certnih nastopov in ji arija Pavline 

JESENIŠKI 
v Novi 

iz Čajkovskega opere »Pikova da
ma« ni delala težav. 

Za zaključek je nastopil še bivši 
gojenec jeseniške Glasbene šole in 
sedanji slušatelj na ljubljanski sred
nji glasbeni šoli Lado Peternel, ki 
je solidno zaigral tehnično zelo za
hteven I. stavek iz Bruchovega vio
linskega koncerta. Soliste sta sprem
ljala na klavirju Lojze Savinšek in 
Polonca Delavčeva. 

Ta nastop gojencev naše glasbene 
šole je spet dokazal, da se na šoli 
uspešno vzgajajo mladi glasbeniki 
in lahko smo prepričani, da bomo 
v marsikaterem izmed njih v pri
hodnosti dobili mlade in sposobne 
kadre, ki bodo nadaljevali bogato 
tradicijo jeseniškega glasbenega živ
ljenja. ' K . 

GODBENIKI 
Gorici 

(Nadaljevanje s 6. str.) 
ste se na koncertu pihalnega or
kestra lahko prepričal i o njuni 
kvaliteti. Poleg jeseniškega pihal
nega orkestra je iz kranjskega 
okraja na revij i sodeloval tudi 
kranjski pihalni orkester z A r n i -
čevo skladbo - »Pomladni vzkliki« 
in z »Zvezdnatimi utrinki, ameri
škega modernega skladatelja Car-
michaela. 

Za zaključek revije so združene 
godbe pod vodstvom Jožeta H r i -
berška izvajale Arničeve »Kladi-

Eksplozija v zračnem vodu pri 
plinskem generatorju na Javorniku 

V četrtek, dne 1". junija 1961 ob 
0.25 uri, je na Javorniku zaradi 
nepravilne manipulacije z ločilni
mi stikali na 5 kV strani prišlo 
do popolnega izpada električne 
energije, ki je povzročil zastoj 
vseh pogonov na Jesenicah in 
Javorniku. 

Kot je znano pri zastoju plin
skih generatorjev lahko nastane 
v plinovodu zaradi še nadaljnje 
porabe plina podtlak ali pa vdor 
plina v zračni vod. V obeh prime
rih nastane mešanica plina in 
zraka, ki pri najmanjši iskri lahko 
eksplodira. Da se prepreči eksplo
zija mešanice, je potrebno pre-
pihavanje cevovoda s paro. 

Ker je pri omenjenem izpadu 
taka prišlo tudi do zaustavitve 
električnih pogonov napajalne čr
palke, ventilatorjev in rešetke pri 

parnem kotlu 102 in ker se isto
časno nahaja kotel 101 v rednem 
letnem remontu, je nastalo po
manjkanje pare za prepihavanje 
cevovodov, v katere je zato prodrl 
plin. 

Vdor plina v zračni vod je po
vzročil eksplozijo le-tega in ko
misija še raziskuje vzroke nastale 
eksplozije. 

Pri izpadih toka za plinske ge
neratorje je važno, da posluževal-
ci plinskih generatorjev in pri 
pečeh pravočasno podvzamejo po
trebne mere za preprečevanje 
eventualnih nezgod. Zato je upra
va podjetja organizirala seminar 
za vse posluževalce plinskih gene
ratorjev in peči in predlagala sig
nalizacijo ter uvedbo zasilne raz
svetljave. 

varje novega časa«, s katerimi je 
bila revija dostojno zaključena. 

Jeseniški godbeniki so potova
nje v Novo Gorico izkorist i l i rudi 
zato, da so s i ogledali prelepo alp
sko dolino Trento. Na poti iz No
ve Gorice pa so se ustavili tudi v 

Kanalu i n na željo prirediteljev 
revije i n prebivalcev tega mesta 
izvedli krajš i koncert. Hvaležno 
Občinstvo j i h je za to nagradilo z 
dolgotrajnim aplavzom. Prepr iča
ni pa so, da si podobne koncerte 
želijo rudi prebivalci naše občine 
i n so j ih pripravljeni izvesti, v 
kolikor bi se j im omogočil prevoz 
i n prehrana v teh krajih. Tako bi 
uspešno širili to vrsto kulturne 
dejavnosti tudi na podeželju, med 
prebivalci — delavci naše železar
ne, k i nimajo možnosti obiskati 
tovrstnih prireditev na Jesenicah. 
Prav posebno bi bilo to koristno 
sedaj, ko je jeseniški pihalni or
kester svoj sestav že dokaj mo
derniziral z uvedbo saksofonov in 
študijem novega sodobnega pro
grama, jeseniškim godbenikom pa 
bi s tem dali za njihovo požrtvo
valno in nesebično delo zasluženo 
priznanj e. - jč -

Z A H V A L A 
Podpisani Kare l Škoda iz marti-

name, izmena I, se najlepše za
hvaljujem sindikalnemu odboru 
martinarne za denarno pomoč, k i 
sem jo prejel v času svoje dolge 
bolezni. 

Karel Škoda 
martinarna 

Mnogo smo že pisali o raznih 
nastopih mladine v počastitev 10. 
festivala. Sedaj pa moramo ome
niti nekaj o naših najmlajših, o 
predšolskih otrocih iz vrtcev. Tudi 
t i so se nam predstavili. Nastopili 
so v paradi mladosti z raznimi re
kvizi t i , k i so j i h sami izdelali. 25. 
maja so imel i na cesti od F izku l -
turnega doma do železniškega 
prelaza tekmovanje s skiroji. 
Tekmovalo je 182 otrok iz obeh 
jeseniških vrtcev. Te tekme so 
našim najmlajšim priredili člani 
ljudske tehnike. Po tekmovanju 
so se zbrali na vrtu otroškega 

Z A H V A L A 
Podpisana Franc Mežnarc i n 

Ivan Cvetko se zahvaljujeva so
delavcem obrata Javornik I — tež
ka proga, dnina Jožeta Berganta, 
za izkazano spoštovanje pr i naji
nem odhodu v pokoj i n poklonje-
no darilo ter poslovitev, kar ne 
bova nikdar pozabila. Vsem sode
lavcem želiva v prihodnje pr i 
njihovem delu še mnogo uspehov. 

Franc Mežnarc 
Ivan Cvetko 

Z A H V A L A 
Ob težki izgubi našega dragega 

moža, očeta, starega očeta i n brata 

JANEZA BERNIKA 
se toplo i n prisrčno zahvaljujemo 
visem zdravnikom, k i so mu lajšali 
bolečine v času dolgotrajne bo
lezni. Se posebej se zahvaljujemo 
dr. Jožetu Jensterlu za trud v zad
njih dneh življenja našega očeta. 
Zahvalo dolgujemo tudi sostano
valcem, k i so nam pomagali v 
dneh težke izgube ter darovalcem 
številnih vencev i n cvetja. Iskrena 
hvala tov. Francu Valentarju za 
poslovilne besede ob odprtem 
grobu i n vsem, k i so nam izrekl i 
sožalje ter sočustvovali z nami. 

Žalujoči: žena Erna, sin 
Ivan z družino, brat Fran
ce in ostalo sorodstvo 

vrtca, kjer so j ih pogostili in j im 
razdelili nagrade. 

27. maja so otroci iz vrtca po
leg gimnazije priredili v gledali
šču Toneta Cufarja svečano aka
demijo, na kateri je nastopilo 156 
otrok v šestnajstih točkah. Razen 
recitacij i n petja so otroci z raz
nimi igrami prikazali s taršem, 
kaj delajo v vrtcu, ko so oni za
posleni po podjetjih. Na akademi
jo so bi l i vabljeni starši otrok 
in razni politični i n družbeni de
lavci. Po akademiji smo imeli ži
vahen razgovor z vzgojiteljicami. 
Med razgovorom je upravnica 
tov. Katica Kaplan, povedala, da 
nameravajo prirediti razstavo, na 
kateri se bodo naši najmlajši 
predstavili s svojimi ročnimi iz
delki. Poleg razstave bodo ob 
koncu šolskega leta naredili nekaj 
izletov v bližnjo okolico. 

Zanimalo nas je tudi. na kakš
ne spremembe bodo naleteli p r i 
novi organizaciji vrtca. Namreč, 
do sedaj je vrtec spadal pod Svet 
za šolstvo, sedaj pa ga bo prevze
l a Stanovanjska skupnost. Zato 
bodo tudi spremenili naziv usta
nove v DID (Dom igre i n dela). 
V vrtec so do sedaj sprejemali 
le predšolske otroke, z reorgani
zacijo pa bodo sprejemali vse 
otroke od 2. - 15. leta. Tako bodo 
prišli v poštev tudi šoloobvezni 
otroci, katerih starši so zapo
sleni in ne bodo več prepušče
ni cesti brez pravega nadzorstva 
ter zanemarjali učenja. V vrtec 
bodo sprejemali tudi otroke v za
časno varstvo i n sicer v primerih, 
če bo mati zbolela in bo v bol
nišnici. Zanimalo nas je tudi, ka 
ko bo s prostorom, ko bodo spre
jeli tudi šoloobvezne otroke. V 
odgovoru je tov. upravnica po
vedala, da mislijo na vrtcu zgra
diti pri t l ično stavbo, kjer bi bi l i 
šoloobvezni otroci, vprašanje pa 
je, če bo občina odobrila potreb
na denarna sredstva. 

Jože Vindišar 

Z A H V A L A 
Ob prerani izgubi naše 

JADRANKE KOSTlC 
se iskreno zahvaljujemo vsem, k i 
so sočustvovali z nami. Posebno 
se zahvaljujemo za požrtvovalno 
pomoč tovar išema Poldetu Relji i n 
Slavku Franku, tov. Zi tnikovi i n 
Ojcljevi ter vsem stanovalcem 
blokov na Savski cesti, prebival
cem iz Podkočne, zdravniku dok
torju Plutu, zdravniškemu osebju 
in vsem k i so jo spremili na njeni 
zadnji poti. 

Žalujoči starši in bratec 

Z A H V A L A 

Ob nenadni i n tragični izgubi 
našega nenadomestljivega moža, 
očka in sina ter brata 

FRANCETA VRHOVNIKA 
se toplo zahvaljujemo vsem, k i so 
nam v težkih dneh stali ob strani, 
nas tolažili i n ga v tako lepem šte
v i lu spremili na njegovi zadnji 
poti v prerani grob. Posebno se 
zahvaljujemo pevcem, godbi in 
govornikom za ganljive poslovilne 
besede ob odprtem grobu. 

Žalujoča žena s hčerkama, 
starši, brat in ostalo so
rodstvo 

Centralni delavski svet, uprava podjetja i n sindikalna orga
nizacija Železarne Jesenice sporočajo žalostno vest, da se je pri 
izvrševanju službene dolžnosti smrtno ponesrečil naš sodelavec, 
tovariš 

F R I D E R I K C R V 
žerjavovod.ja v obratu Javoramik II 

Pokojnega sodeHvca, ki je v našem podjetju delal 25 let. bo
mo ohranili v trajnem spominu! 

Centralni delavski svet, uprava podjetja, 
T K Z K S i n Izvršni odbor sindikalne or
ganizacije Železarne Jesenice I 

Kdo bo boljši? 



ŽOGA JE OKROGLA 

Ko bo okolica urejena in bazena napolnjena z vodo, prav gotovo 
ne bo manjkalo kopalcev 

Plavalni šport ima na Jesenicah 
lepo bodočnost 

Z ureditvijo kopališča na Jese
nicah so se povečale možnosti za 
poživitev plavalnega športa. Sicer 
smo' na Jesenicah že pred leti 
imeli plavalni klub, k i pa je de
loval pod težkimi i n neugodnimi 
pogoji. Zaw> tudi rezultati dela 
niso b i l i najboljši. 

Tovar iša Slavana Berl iska smo 
prosili , naj nam pove nekaj o 
perspektivi plavalnega športa na 
Jesenicah. Nasi prošnji se je od
zval i n nam povedal tole: 

Vsaka bojazen za nadaljnji raz
voj plavalnega špor ta na Jeseni
cah b i bila odveč.' Zdaj imamo 
novo kopališče z olimpijskimi d i 
menzijami, zanimanje med mla
dino pa je izredno veliko. More
bitne težave bodo nastopile glede 
temperature vode v bazenu, kajti 
za trening in. tekmovanje je p r i 
poročlj iva temperatura 24° C. 

Letos nam preostane še okoli 50 
plavalnih dni, vendar ne moremo 
pričakovati kakih posebnih rezul
tatov. Za otvoritev kopalne sezo
ne b i veljalo povabiti na Jesenice 
nekaj skakalcev, k i bi izvedli ne
kaj skokov z novega desetmeter-
skega stolpa. V nač r tu imamo tu
di plavalno šolo. 'ki bo razvoju 

plavalnega špor ta mnogo koristi
la. Pred kratkim smo vlažili p roš 
njo na upravni odbor Železarne 
Jesenice, da b i nam dodelili ne
kaj sredstev, s katerimi bi lahko 
k r i l i s t roške plavalnih mojstrov, 
k i so v poletnih mesecih, ko je 
plavalna sezona, nujno potrebni. 
V lanskem letu so plavalni moj
str i potegnili iz vode 16 l judi i n 
j i m tako rešili življenje, med n j i 
mi je bilo na jveč otrok. Letos bo 
ta problem nekoliko omiljen, ker 
bodo otroci lahko že korist i l i o-
troški bazen. Dela pr i plavalnem 
bazenu i n tudi stolpu za skakanje 
v vodo so v glavnem končana, 
treba "bo le dokončno urediti ka
bine ter okolico kopal išča ter pro
stor za bife. 

Vodstvo plavalnega kluba na
merava organizirati tudi tekmo
vanje v waterpolu, k i je zelo za
nimivo in bo prav gotovo intere-
santno za vse ljubitelje plavalne
ga športa . Ob zakl jučku naj ome
nim še organizacijo medobratnih 
sindikalnih tekem v plavanju. 
Tekmovanja se bodo lahko udele
žili vsi člani kolektiva Železarne 
Jesenice i n bo šteto tudi v okvir 
celotnega tekmovanja obratov. 

Jesenice : Kovinar 2:2 
Takoj v začetku naj omenimo, 

da so se jeseniški nogometaši te
meljito pripravljali na kval i f ika
cijsko tekmovanje za vstop v S C L . 
Trener D j uro Jovanič je moštvo 
pripravljal na skupnem treningu 
10 dni na Ravnah na Mežakli. 

Žrebna komisija pri N Z S je od
ločila, da bodo prvo tekmo naši 
nogometaši odigrali 18. junija z 
enajstorico N K Kovinar iz M a r i 
bora. V moštvu N K Kovinarja 
igrajo štirje nekdanji člani B r a 
nika, v zadnjem času pa so doseg
l i nekaj dobrih rezultatov i n pr
vo mesto v mariborski nogometni 
podzvezi. 

V nedeljo, 18. junija se je na 
igrišču Pod Mežaklo zbralo za 
letošnje leto rekordno število gle
dalcev (precej j i h je bilo tudi iz 
Maribora) z namenom, da si ogle
dajo prvo srečanje med obema 
enajstoricama, k i se potegujeta za 
vstop v S C L . Priznati moramo, 
da so b i l i gostje tehnično neko
liko boljši od Jeseničanov, toda 
domačini so b i l i s svojo požrtvo
valnostjo i n borbenostjo popolno
ma enakovredni gostom. Rezultat 
tekme je b i l postavljen že v pr

vem polčasu, za Jeseničane pa je 
bil spet uspešen Kl inar , k i je dal 
oba gola i n tako rešil točko do
mačemu moštvu. Razumljivo je, 
da so gledalci ž ivahno komentirali 
dogodke na igrišču i n sam rezul
tat tekme. Večina ljubiteljev no
gometa na Jesenicah meni, da še 
n i vse izgubljeno, kljub temu, da 
bo tekma v Mariboru težka i n na

porna. Z borbenostjo i n požr tvo
valnostjo ter dobro kolektivno 
igro, kakr šno so pokazali naši no
gometaši v zadnjih tekmah letoš
nje sezone, lahko igrajo ponovno 
neodločeno, ah pa tudi zmagajo. 
Nič čudnega ne bo, če bodo naš i 
nogometaši prišl i iz Maribora kot 
zmagovalci, saj pregovor pravi, 
da je žoga okrogla. 

Zmagovito moštvo s pokalnega srečanja 

Zaslužena zmaga 
Jesenice : Triglav 7:1 

Za letošnjo finalno tekmo za j u 
goslovanski pokal v gorenj.skem 
merilu je na Jesenicah vladalo ve
l iko zanimanje. Kakor po navadi, 
je b i l tudi letos nasprotnik naš im 
nogometašem N K Triglav iz K r a 
nja. Enajstorica kranjskega T r i 
glava že dalj časa n i bi la v gosteh 
na igrišču Pod Mežaklo, zato so 
ljubitelji nogometa nestrpno p r i 
čakovali s rečanje dveh najboljših 
moštev na Gorenjskem. Kranjski 
nogometaši so b i l i vedno trd oreh 
še iz predvojnih let pa tudi po 
osvoboditvi, srečanja z n j imi pa 
vedno zanimiva. 

Tekma je b i la hkrati tudi dober 
trening naš ih nogometašev, k i so 

se v tistih dneh intenzivno p r i 
pravljali na 'kvalifikacijske tekme 
za vstop v S C L . 

Tokrat so Jeseničani zmagali z 
visokim rezultatom 7:1 (2:0). Vse 
njihove vrste so delovale hitro i n 
smo zato gledali lep nogomet. 
Gostje i z Kranja niso bih kos do
bro razpoloženim Jeseničanom i n 
resnici na ljubo povedano smo 
pričakovali, da se nam bodo pred
stavili kot ena od boljših enaj-
storic iz S C L . Omenimo naj še, 

da je b i l najboljši igralec na 
igrišču L i l o Kl inar , k i je kar š t i r i 
krat ukanil vratarja Dagarina, 
dvakrat je b i l uspešen Hribar i n 
enkrat Zupevc. Častni gol za 
Kranjčane je dal Krašovec. P o 
končani tekmi so zmagovalcem i z 
ročili pokal, nakar so t i tekl i čast
n i krog okoli igrišča. V jeseni bo
do odigrali naslednjo tekmo z 
močnejšim nasprotnikom v repu
bliškem merilu. Moštvu Jesenic k 
zmagi iskreno česti tamo! 

Pionirji z Javornika 
v Kočevskem Rogu 

Pozdravljeni nergači ! 
K e r smo prav sedaj ustanovili 

31 ekonomskih enot, so me ner
gači vprašal i , za katero ekonom
sko enoto se boni O'dločil jaz. Za 
katero? Najraje bi se odločil za 
tako, da b i se »malo delalo', pa 
veliko zaslužilo« — sem j i m od
govoril. K o sem š tudira l bodoče 
naloge teh enot, sem uividel, da 
je sedaj konec z mojo pisarijo i n 
da grem lahko na dolgotrajen od
dih. Zakaj? me boste vprašal i . 
Zakaj? Zato, ker bodo sedaj rn<v 
rale ekonomske enote same brez 
mojega »špičenja« odkrivati na
pake, če bodo' hotele doseči uspe
he tako na delovnem kot tudi na 
f inančnem polju. K e r pa se bodo 
še vedno pojavljale v enotah 
kakšne napake, sem predlagal 
u redn iškemu odboru, da se tudi v 
moji rubr iki ustanovi enota. Pred
log je b i l sprejet i n tako' se je 
ustanovila oz. »centralizirala« no
va rubrika, k i se bo glasila »Eno
ta tliintlideset odkriva vaše na
pake«. 

Tako boste v bodoče čitali sa
mo še morebitne napake, k i se bo
do pojavile po enotah i n ne več 
po obratih. Preden pa se poslo
v i m od vas i n od moje rubrike 
»Dragi Nergači«, vam moram spo
ročit i š e zadnje napake. 

O! Prijateljsko s rečanje dveh 
tovarišev — sem s i mis l i l , ko sem 
videl išodierja avtobusa objetega 
s potnikom. Na žalost pa sem 
spoznal, da hoče potnik šoferja 
odstraniti s šoferskega mesta, ozi
roma da hoče šofer »butniti« pot
nika na cesto. Seveda, jaz sem 
bil na strani šoferja, kar je ra

zumljivo, ker je laže biti brez 
enega potnika, kot pa ves avto
bus brez šoferja. 

A l i si sedaj zadovoljna, ko boš 
spet jedla črno kavo? — je deja
la mamica svoji pet let stari hčer
k ic i . Po njenem govorjenju, po 
njenih lakiranih nohtih i n našmin -
kanih ustnicah sem ugotovil, da 
je mamica gotovo gospa i n je kot 
taka verjetno' malo predolgo 
spančkala i n zamudila izdajo 
mleka. V tem primeru bi tej go
spe svetoval sledeče: po mleko 
naj pride v zgodnjih urah, a l i pa 
naj us lužbenka mlekarne počaka 
zasipančkano gospo i n gre pozneje 
v cerkev. 

Že sem študiral , kako bi nago
vori l po kitajsko žensko z rume
n i m obrazom, k i sem jo srečal p r i 
ograji cevame. Toda, ko sem pr i 
šel v njeno bližino, sem po klet
vicah iz njenih ust ugotovil, da 
je Jeseničarika i n da njen obraz 
n i naravno rumen, ampak le od 
gorčice, k i jo je delavec »ubrisal« 
preko tovarniške ograje. Zato bi 
opomnil tega delavca, da ima za 
odpadke košar ice v jedilnicah, če 
pa že hoče metati gorčico preko 
ograje, naj bo še toliko dobrodu
šen i n naj vrže zraven še kloba
so! 

Mogoče iz malomarnosti a l i pa 
zaradi netočnih navodil so poza
b i l i obvestiti š t i r i interesente za 
oddih po socialni liniji na pro
metnem oddelku, ki so ostali do
ma in namesto, da tod se nama
kali v Jadranskem morju, se na
makajo sedaj v vrčkih piva. 

Kot novinec nisem bil seznanjen 
z redom v jedilnici ŽIS. Zato 

sem b i l zelo vesel kratke instruk-
taže o redu v tej jedi lnici i n sem 
prepričan, da bo tako uspela tudi 
preizobrazba nekaterih učencev, 
k i preprodajajo bone. Tako bi 
razbremenili knjigovodjo Z l S - a 
kontrolorskega posla. 

Vratar kadrovskega doma, k i 
sem ga tolikokrat »ošpičil« v svoji 
rubriki , mi je pisal pismo. Lepo 
me pozdravlja i n obenem sporo
ča, da je res delal nekatere na
pake, za katere pa n i le on vsega 
kr iv . P i še mi , da lahko vsak na
pravi kakšno napako i n da tudi 
upravnik n i brez njih. V dokaz, 
da je ta trditev resnična, mi je po
vedal sledeč primer: B l i zu kad
rovskega doma sta dva frizerska 
salona, k i pa j i h upravnik ne obi
skuje, ker ga omenjeni vratar 
striže med delovnim časom i n 
brez napitnine. 

Sicer pa to n i osamljen primer, 
saj sem že večkra t pisal o raznih 
frizerskih podvigih v našem pod
jetju. Pred kratkim je zaradi 
»olepševalnega procesa« zamudil 
obratno konferenco tudi mojster 
v Javorniku IV, k i na pol ostrižen 
n i mogel zapustiti frizerskega sto
la. 

Se novica iz stolpnic! Otroci iz 
srednje stolpnice (menda iz V I . 
nadstropja) konkurirajo gasilcem. 
Namesto v s t ranišču imajo »mok
re vaje« kar čez balkon. 

Končal sem. Preden pa se po
slovim od vas, se vsem lepo za
hvaljujem za vaše dvoletno so
delovanje v moji rubriki , vse t i 
ste, k i sem j ih včasih »ošpičil« 
pa prosim v imenu prizadetih to
žilcev oproščenja. 
Zadnji pozdrav brez nadaljnjega 

Spica Nergač 

V počast i tev 20-lebnioe vstaje 
jugoslovanskih narodov je b i l pred 
nekaj dnevi organiziran vel ik po
hod pionirskega odreda »20-letni-
ce vstaje« v Kočevski Rog, kjer 
je bi la med N O B znana postojan
ka : »baza 20«. Pionirski odred so 
sestavljale čete pionirjev iz Slo
venije i n so bile imenovane z 
imeni bivših partizanskih edinic, 
k i so se borile proti okupatorju 
že v letu 1941. 

Iz n a š e občine so bi l i določeni 
pionirji z Javornika i n Koroške 
Bele, k i so sestavljali jeseniško 
četo. 5 tem so dobili pionirji os
novne šole na Koroški Bel i veliko 
priznanje za dosežene uspehe pri 
svojem delu i n še posebej za 
uspehe, k i so j i h dosegli pr i tek
movanju »Moj domači 'kraj v 
NOB« v okviru jugoslovanskih 
pionirskih iger. Pionir j i z Javor
nika in Koroške Bele so namreč 
zelo dobro odgovarjali na vpraša
nja s področja NOB, kar pomeni, 
da zelo dobro poznajo zgodovino 
tega veličastnega obdobja. 

Pionir j i so dne 14. junija odpo
tovali najprej v Ljubljano, kjer 
je b i l v Kr ižankah sestavljen 
pionirski odred »20^1etnice vstaje«, 
nato pa so nadaljevali pot v K o 
čevski Rog. V Podstenicah se je 
celoten odred udeležil partizan
skega mitinga, na katerem so so
delovali člani nekdanjih kulturnih 
skupin i n so danes znani gleda
liški igralci. 

Pionirjem z Javornika i n Koro 
ške Bele čest i tamo k velikemu 
priznanju i n j i m želimo pr i n j i 
hovem nadaljnjem delu novih u -
spehov. 

Z A H V A L A 
Ob smrti naše drage mame 

ROZALIJE JANŠETOVE 
se naj lepše zahvaljujemo vsem so
sedom, darovalcem cvetja in ven
cev i n vsem, k i so jo tako števil
no spremili na njeni zadnji poti 
i n sočustvovali z nami. 

Žalujoči družini Janša in 
Lavrinec ter ostalo sorod
stvo 

Z A H V A L A 
Ob nepričakovani i n nenadni 

smrti našega moža i n očeta 
VINKA SKUMAVCA 

,se toplo zahvaljujemo vsem, ki so 
ga spremili na njegovi zadnji poti. 
Prav posebno se zahvaljujemo 
njegovim bivšim sodelavcem s 
prometa i n zdravnikom ter dru
gemu zdravniškemu osebju inter
nega oddelka jeseniške bolnišnice. 
Iskrena hvala tudi vsem sorodni
kom, prijateljem i n znancem za 
številne vence i n lepo cvetje. 
Vsem še enkrat iskrena hvala! 

Žalujoči: žena Justina, 
hčerka Anica, sin Vinko 
in ostalo sorodstvo 
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